
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 2024
2. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το 5ο Δηµοτικό Σχολείο Ταύρου, το 174ο Δηµοτικό
Σχολείο Αθηνών, το Γυµνάσιο των Ιδιωτικών Εκπαιδευτηρίων
Καίσαρη, το 7ο Δηµοτικό Σχολείο Αλίµου, το 1ο Επαγγελµα-
τικό Λύκειο Χαλκίδας και φοιτητές της ΔΑΠ ΝΔΦΚ του Πολι-
τικού Τµήµατος της Νοµικής Αθηνών, σελ. 2012, 2015, 2019,
2022, 2024

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Κατάθεση αναφορών, σελ. 2005 - 2006
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

2006 - 2011
3. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Δευ-

τέρας 28 Νοεµβρίου 2011, σελ. 2012
4. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων: 
α) Προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλι-

µατικής Αλλαγής:
i. σχετικά µε την κατάργηση του Πράσινου Ταµείου και

τις συνέπειές της στην υλοποίηση των ρυθµίσεων για τα αυ-
θαίρετα και τους ηµιυπαίθριους χώρους, σελ. 2013

ii. σχετικά µε τη σύνδεση των ελληνικών νησιών στο τουρ-
κικό δίκτυο ηλεκτρικής ενέργειας, σελ. 2014

β) Προς τον Υπουργό Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας και
Ναυτιλίας, σχετικά µε την αντιµετώπιση των προβληµάτων
του επενδυτικού νόµου του 2004, σελ. 2016

γ) Προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, σχετικά µε
την αύξηση της εγκληµατικότητας και του παραεµπορίου
στους κεντρικότερους δρόµους των Αθηνών, σελ. 2019

δ) Προς τον Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης,
σχετικά µε την ανάγκη εφαρµογής εθνικής πολιτικής για το
καρκίνο του µαστού, σελ. 2022

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
Κατάθεση σχεδίου νόµου:                                                                                                   
Οι Υπουργοί Προστασίας του Πολίτη, Διοικητικής Μεταρ-

ρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης, Οικονοµικών,
Εξωτερικών, Εθνικής  Άµυνας, Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότη-
τας και Ναυτιλίας, Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής
Αλλαγής και Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δι-
καιωµάτων κατέθεσαν σχέδιο νόµου: "Προσαρµογή στις δια-
τάξεις της Οδηγίας 2009/18/ΕΚ του Ευρωπαϊκού
Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 23ης Απριλίου 2009
για τον καθορισµό των θεµελιωδών αρχών που διέπουν τη
διερεύνηση των ατυχηµάτων στον τοµέα των θαλάσσιων µε-
ταφορών και για την τροποποίηση της Οδηγίας 1999/35/ΕΚ
του Συµβουλίου και της Οδηγίας 2002/59/ΕΚ του Ευρωπαϊ-
κού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου. Ενσωµάτωση ρυθµί-
σεων, µέτρα εφαρµογής και άλλες διατάξεις", σελ. 2016

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ
ΠΟΛΥΔΩΡΑΣ Β. , σελ. 2005 - 2024

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ Κ. , σελ. 2013, 2014
ΜΩΡΑΪΤΗΣ Α. , σελ. 2017, 2018
ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ Γ. , σελ. 2013, 2014, 2015, 

2016
ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ Χ. , σελ. 2019, 2020, 2021
ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ Φ. , σελ. 2016, 2017
ΠΛΕΥΡΗΣ Α. , σελ. 2019, 2020
ΠΟΛΥΔΩΡΑΣ Β. , σελ. 2014, 2018, 2019, 

2020, 2021, 2023,
2024

ΡΑΠΤΗ Ε. , σελ. 2022, 2023
ΤΙΜΟΣΙΔΗΣ Μ. , σελ. 2022, 2023
ΧΡΥΣΑΝΘΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 2015

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΣΤ’

Παρασκευή  25 Νοεµβρίου 2011



Αθήνα, σήµερα στις 25 Νοεµβρίου 2011, ηµέρα Παρασκευή
και ώρα 10.12’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του
Βουλευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Δ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΒΥΡΩΝΑ ΠΟΛΥΔΩΡΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Σώµα. 

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από το Γραµµατέα της Βουλής
κ. Φραγκίσκο Παρασύρη, Βουλευτή Ηρακλείου, τα ακόλουθα: 

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

1) Η Βουλευτής Μεσσηνίας κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝ-
ΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ κατέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο ανα-
φέρεται στην ενίσχυση του ευρώ και την επιδοκιµασία των
αγορών για τις µειώσεις των επιτοκίων. 

2) Ο Βουλευτής Αιτωλοακαρνανίας κ. ΑΝΔΡΕΑΣ  ΜΑΚΡΥΠΙ-
ΔΗΣ  κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Δήµαρχος Ιεράς Πό-
λεως Μεσολογγίου και ο Πρόεδρος του Λιµενικού Ταµείου
Αιτωλοακαρνανίας αιτούνται την ακτοπλοϊκή σύνδεση του λιµένα
Μεσολλογίου και των Ιονίων Νήσων όπως και τον εκσυγχρονισµό
και αναβάθµιση του λιµένα Μεσολογγίου.

3) Ο Βουλευτής Λαρίσης κ. ΧΡΗΣΤΟΣ  ΖΩΗΣ  κατέθεσε ανα-
φορά µε την οποία  ο Σύλλογος εργαζοµένων στη ΔΟΥ Νοµού
Λαρίσης καταθέτει υπόµνηµα µε το οποίο εκφράζει την έντονη
ανησυχία του για τον τρόπο µε τον οποίο διενεργείται η επιχει-
ρούµενη αναδιοργάνωση της ΔΟΥ Λαρίσης. 

4) Ο Βουλευτής Χίου κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΟΥΣΟΥΡΟΥΛΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία   αιτείται την ακύρωση της απορ-
ρίψεως των αιτήσεων της κ. Ζωής Χριστίνας Μαυροµµάτη,
σχετικά µε την χορήγηση Ειδικής Παροχής Προστασίας Μητρό-
τητας και Θεραπείας της ιδίας από τον ΟΑΕΔ και αιτείται την
αποδοχή της νέας αίτησης. 

5) Η Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΡΟΔΟΥΛΑ ΖΗΣΗ  κατέθεσε ανα-
φορά µε την οποία  ο Σύλλογος Θεσσαλικών Επιχειρήσεων και
Βιοµηχανιών εκφράζει την αντίθεσή του για την επιβολή του ει-
δικού τέλους (ΕΕΤΗΔΕ) στις βιοτεχνικές και βιοµηχανικές επιχει-
ρήσεις, οι οποίες δεν εντάσσονται στο τιµολόγιο βιοµηχανικής
χρήσης.

6) Ο Βουλευτής Α’ Πειραιώς κ. ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ (ΜΑΝΩΛΗΣ)

ΜΠΕΝΤΕΝΙΩΤΗΣ  κατέθεσε αναφορά µε την οποία  η Δηµοτική
Κοινότητα Αντικυθήρων αιτείται την καταβολή των οφειλόµενων
επιδοτήσεων στην «LANE LINES» όπως και την επανεκκίνηση των
δροµολογίων του πλοίου «ΒΙΝΤΣΕΝΤΣΟΣ ΚΟΡΝΑΡΟΣ».

7) Η Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΜΑΡΙΑ ΣΚΡΑΦΝΑΚΗ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  ο Πρόεδρος του ΔΣ του Συνδέσµου Ελ-
ληνικών Βιοµηχανιών Αναψυκτικών αιτείται την πραγµατοποίηση
συνάντησης µε τους αρµοδίους µε στόχο την επαναφορά των µη
αλκοολούχων ποτών στο 13%.

8) Η Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΡΟΔΟΥΛΑ ΖΗΣΗ  κατέθεσε ανα-
φορά µε την οποία  ο Σύνδεσµος Ελληνικών Βιοµηχανιών Ανα-
ψυκτικών αιτείται την πραγµατοποίηση συνάντησης µε τους
αρµοδίους προκειµένου να επανέλθει η επαναφορά των προϊόν-
των µη αλκοολούχων ποτών στο 13%, στοχεύοντας στη βιωσιµό-
τητα του κλάδου.

9) Η Βουλευτής Β’ Θεσσαλονίκης κ. ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ (ΛΙΤΣΑ) ΑΜ-
ΜΑΝΑΤΙΔΟΥ - ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ κατέθεσε αναφορά µε την οποία   το
Συνδικάτο Εργαζοµένων του ΙΓΜΕ καταθέτει υπόµνηµα στο
οποίο εκφράζει την έντονη δυσαρέσκειά τους, για την απορρό-
φηση του ινστιτούτου από το ΕΚΠΑΑ, καθώς και για το πολυνο-
µοσχέδιο. 

10) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά στην αποδυνά-
µωση των φορολογικών µηχανισµών, λόγω της εργασιακής
εφεδρείας

11) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  η Γενική Συνοµοσπονδία Επαγ-
γελµατιών Βιοτεχνών Εµπόρων Ελλάδας εκφράζει την αντίθεσή
της για την επιβολή του ‘Εκτακτου Ειδικού Τέλους Ηλεκτροδο-
τούµενων Δοµηµένων Επιφανειών (ΕΕΤΗΔΕ).

12) Η Βουλευτής Έβρου κ. ΟΛΓΑ ΡΕΝΤΑΡΗ - ΤΕΝΤΕ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  ο Γενικός Οργανισµός Εγγείων Βελτιώ-
σεων (ΓΕΟΒ) Ορεστιάδας, ο οποίος αιτείται την άµεση εξαίρεση
του οργανισµού από την υπαγωγή του στις διατάξεις του νόµου
περί αυθαιρέτων κατασκευών, λόγω οικονοµικών δυσχερειών.

13) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην πολι-
τική της Κυβέρνησης σχετικά µε τις έρευνες για αναζήτηση
πετρελαίου νοτίως της Κρήτης.

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΓ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Γ’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΣΤ’

Παρασκευή 25 Νοεµβρίου 2011



14) Η Βουλευτής Β’ Θεσσαλονίκης κ. ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ (ΛΙΤΣΑ) ΑΜ-
ΜΑΝΑΤΙΔΟΥ - ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο
Πρόεδρος του Γεωτεχνικού Επιµελητηρίου Ελλάδος, Περιφερει-
ακού Παραρτήµατος Κεντρικής Μακεδονίας εκφράζει την αντί-
θεσή του, για την επιχειρούµενη αποµάκρυνση των γεωτεχνικών
από τα προγράµµατα του ΠΑΑ 2007-2013 και αιτείται την αξιο-
ποίηση του επιστηµονικού γεωτεχνικού δυναµικού. 

15) Ο Βουλευτής Πιερίας κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ  ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Σύλλογος Φίλων Ελεύθερης Κα-
τάδυσης και Υποβρύχιας Αλιείας Νοµού Κατερίνης εκφράζει την
αντίθεσή του, για την εισαγωγή της απαγόρευσης διενέργειας
ερασιτεχνικής αλιείας µε ψαροτούφεκο στους κόλπους Θεσσα-
λονίκης και Θερµαϊκού.

16) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ  ΜΠΕΚΙΡΗΣ  κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά στην απόφαση της 6ης
Υγειονοµικής Περιφέρειας να κλείσει τα τµήµατα αιµοδοσίας,
αξονικού και µαγνητικού τοµογράφου είκοσι επτά νοσοκοµείων,
Πελοποννήσου, Ιονίων Νήσων, Ηπείρου και δυτικής Ελλάδος.

17) Ο Βουλευτής Καβάλας κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ  ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Σύλλογος Πολυτέκνων Νοµού
Καβάλας «Ο Άγιος Παύλος» ο οποίος αναφέρεται στο Έκτακτο
Ειδικό Τέλος Ηλεκτροδοτούµενων Δοµηµένων Επιφανειών (ΕΕ-
ΤΗΔΕ) και στην ανάγκη προσθήκης ρυθµίσεων εξορθολογισµού
των διατάξεων περί πολύτεκνων.

18) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ  ΜΠΕΚΙΡΗΣ  κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  ο Εµπορικός και Εισαγωγικός Σύλλογος
Πατρών εκφράζει την έντονη ανησυχία του για την αύξηση των
κρουσµάτων κλοπών, ιδιαιτέρως κοσµηµατοπωλείων και αιτείται
την προστασία του νόµου.

19) Ο Βουλευτής Ιωαννίνων κ. ΣΤΑΥΡΟΣ  ΚΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ  κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Περιφερειάρχης Ηπείρου  αι-
τείται αναθεωρήσεως της απόφασης για τη µείωση του
εκχωρηθέντος στην Ήπειρο ποσού από το ΕΣΠΑ, για δεύτερη
φορά το 2011.

20) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ  ΜΠΕΚΙΡΗΣ  κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  ο Πρόεδρος του Δηµοτικού Συµβουλίου
του Δήµου Πατρέων εκφράζει την έντονη δυσαρέσκειά του, για
την άδικη επιβολή του ειδικού τέλους επί των ακινήτων, τονίζον-
τας την λεηλασία που έχει υποστεί το λαϊκό εισόδηµα.

21) Ο Βουλευτής Ιωαννίνων κ. ΣΤΑΥΡΟΣ  ΚΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ  κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Πανελλήνιος Σύνδεσµος Ανω-
νύµων, Περιορισµένης Ευθύνης και Προσωπικών Τεχνικών
Εταιρειών  εκφράζει την αντίθεσή του για την ερµηνεία του
Υπουργείου Οικονοµικών που ορίζει τα εργοτάξια των κατα-
σκευαστικών εταιρειών ως υποκαταστήµατα µε σκοπό να επιβάλ-
λεται σε αυτά έκτακτο τέλος επιτηδεύµατος.

22) Η Βουλευτής Τρικάλων κ. ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΟΥΛΑ) ΜΕΡΕΝΤΙΤΗ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Σύνδεσµος Θεσσαλικών Επι-
χειρήσεων και Βιοµηχανιών εκφράζει τη δυσαρέσκειά του, εκτι-
µώντας άδικη και λανθασµένη την επιβολή του ειδικού τέλους
ηλεκτροδοτούµενων επιφανειών.

23) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ  ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ  κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  ο Δήµαρχος Αγίου Νικολάου, Νοµού Λα-

σιθίου αιτείται τη βεβαίωση χορηγήσεως ποσού 200.000 ευρώ,
για την αντικατάσταση του αµιάντου στο Γυµνάσιο-Λύκειο Νεά-
πολης Λασιθίου. 

24) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ  ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ  κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  ο Δήµαρχος Αγίου Νικολάου Νοµού Λα-
σιθίου εκφράζει τη δυσαρέσκειά του για την κατάργηση του υπο-
καταστήµατος του ΙΚΑ και την ενσωµάτωση του µε εκείνο του
Αγίου Νικολάου.

25) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ  ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ  κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά στο πλήθος των
προβληµάτων των ΔΟΥ, λόγω των αυξηµένων παραιτήσεων των
εφοριακών.

26) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ  ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ  κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  ο Δήµαρχος Ιεράπετρας εκφράζει την πε-
ποίθηση ότι θα τύχει θετικής αντιµετώπισης το αίτηµα διάθεσης
Παθολόγου ιατρού στο Νοσοκοµείο Ιεράπετρας. 

27) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ  ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ  κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  ο Δήµαρχος Ιεράπετρας αιτείται την ενί-
σχυση της Αστυνοµικής Υποδιεύθυνσης Ιεράπετρας µε προσω-
πικό της οµάδας δίκυκλης αστυνόµευσης ΔΙΑΣ µε στόχο την
αναβάθµιση των παρεχόµενων υπηρεσιών προς τους πολίτες της
περιοχής.

28) Ο Βουλευτής Λέσβου κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΓΑΛΗΝΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  ο Πρόεδρος του Συλλόγου των Πολιτικών
Μηχανικών Ελλάδας, Τµήµα Λέσβου εκφράζει την αντίθεσή του
για τον νέο τρόπο έκδοσης αδειών δόµησης και ελέγχου κατα-
σκευών, εφόσον επηρεάζονται τα δικαιώµατα του κλάδου.

29) Ο Βουλευτής Ευβοίας κ. ΣΥΜΕΩΝ (ΣΙΜΟΣ) ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  η κ. Σταυρούλα Τζάθα του
Κων/νου, κάτοικος Μίστρου Ευβοίας, χήρα Δηµητρίου Λιάσκου
του Αντωνίου  εκφράζει την αντίθεσή της για την απαίτηση της
Αγροτικής Τραπέζης για την καταβολή και εξόφληση ποσού δα-
νείου το οποίο εκκρεµεί µη δεικνύοντας την προσοχή και τον σε-
βασµό στον απανθρακωθέντα πυροσβέστη και την ηρωϊκή
προσπάθειά του.

30) Ο Βουλευτής Ευβοίας κ. ΣΥΜΕΩΝ (ΣΙΜΟΣ) ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  οι Πρόεδροι των αγροτικών συ-
νεταιρισµών Δήµου Μαντουδίου-Λίµνης-Αγ.’Αννας, Νοµού Ευ-
βοίας εκφράζουν την αντίθεσή τους για την επιβολή νέου
εισπρακτικού τέλους για την αδειοδότηση γεωτρήσεων. 

31) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ  ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ  κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στο ενδε-
χόµενο ιδιωτικοποίησης του λιµανιού της Πάτρας.

32) Η Βουλευτής Καρδίτσης κ. ΜΑΡΙΑ ΘΕΟΧΑΡΗ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  ο Πρόεδρος του Ιατρικού Συλλόγου Καρ-
δίτσας αιτούνται την διευθέτηση ζητηµάτων από τον ΟΠΑΔ τα
οποία αφορούν σε θέµατα πληρωµής και ενηµέρωσής τους.

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

1. Στην µε αριθµό 21696/24-08-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Αυγενάκη Ελευθέριου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. Β-2797/17-10-
2011 έγγραφο από τον Υφυπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και
Δικτύων  η ακόλουθη απάντηση:

2006 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΣΤ ’ - 25 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2011                                                                                        2007



2. Στην µε αριθµό 22651/14-09-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Κουκοδήµου Κωνσταντίνου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. Β-2792/17-

10-2011  έγγραφο από τον Υφυπουργό Υποδοµών, Μεταφορών
και Δικτύων  η ακόλουθη απάντηση:

2008 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΣΤ ’ - 25 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2011                                                                                        2009



3. Στην µε αριθµό 22934/20-09-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Κεγκέρογλου Βασιλείου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 1842/17-10-

2011 έγγραφο από τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων η ακόλουθη απάντηση:

2010 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΣΤ ’ - 25 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2011                                                                                        2011



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το Δελτίο Επικαί-
ρων Ερωτήσεων της Δευτέρας 28 Νοεµβρίου 2011.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου ( Άρθρο 130 πα-
ράγραφος 4 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 186/21-11-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Άγγελου Μα-
νωλάκη προς τους Υπουργούς Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων και Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας,
σχετικά µε τη δηµιουργία δηµοπρατηρίου αγροτικών προϊόντων
στην Κορινθία.

2. Η µε αριθµό 201/22-11-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γρηγορίου Αποστολάκου προς
τον Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε το
Περιφερειακό Ιατρείο Κυπαρισσίου Λακωνίας.

3. Η µε αριθµό 213/22-11-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Ιωάννη Πρω-
τούλη προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης,
σχετικά µε την αντιµετώπιση των προβληµάτων στην Ελληνική
Χαλυβουργία.

4. Η µε αριθµό 209/22-11-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Άγγελου Κολοκο-
τρώνη προς τους Υπουργούς Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης και Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας,
σχετικά µε την ανάγκη δηµιουργίας προγραµµάτων ενίσχυσης
της εργασίας και της επιχειρηµατικότητας των νέων στη χώρα
µας.  

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφος 4 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 188/21-11-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Φραγκίσκου
Παρασύρη προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλι-
µατικής Αλλαγής, σχετικά µε τους οικοδοµικούς συνεταιρισµούς
Κρήτης.

2. Η µε αριθµό 202/22-11-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ζήση Τζηκαλάγια προς τον
Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την αύξηση του κόστους του
πετρελαίου θέρµανσης.

3. Η µε αριθµό 214/22-11-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Χαράλαµπου
Χαραλάµπους προς τους Υπουργούς Ανάπτυξης, Ανταγωνιστι-
κότητας και Ναυτιλίας και Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων,
σχετικά µε τα «ορφανά λιµάνια» της Κέρκυρας και των Διαπον-
τίων Νήσων.

4. Η µε αριθµό 210/22-11-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Κωνσταντίνου Αϊ-
βαλιώτη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την έκτακτη
εισφορά στα ακίνητα µέσω των λογαριασµών της ΔΕΗ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συ-
νεδρίασή µας, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, σαράντα µαθητές και µαθήτριες και τέσσερις
εκπαιδευτικοί από 5ο Δηµοτικό Σχολείο Ταύρου και 174ο Δηµο-
τικό Σχολείο Αθήνας. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. Τους εύχεται καλή πρόοδο!
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

2012 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, εισερχόµεθα στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Θα συζητηθεί η δεύτερη µε αριθµό 199/22-11-2011 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας
κ. Κυριάκου Μητσοτάκη προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, σχετικά µε την κατάργηση
του Πράσινου Ταµείου και τις συνέπειές της στην υλοποίηση των
ρυθµίσεων για τα αυθαίρετα και τους ηµιυπαίθριους χώρους. 

Στην επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει ο Υπουργός Περιβάλ-
λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής κ. Παπακωνσταντί-
νου.

Το λόγο έχει ο ερωτών συνάδελφος, κ. Κυριάκος Μητσοτάκης,
προκειµένου να αναπτύξει προφορικά την επίκαιρη ερώτησή του.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, πριν από ένα χρόνο και κάτι, µε το ν.3889 η

Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ είχε προχωρήσει στη σύσταση του λε-
γόµενου Πράσινου Ταµείου. Το Πράσινο Ταµείο είχε υποστηριχ-
θεί σχεδόν απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής. 

Πράγµατι όλοι θεωρήσαµε τότε ότι ήταν ένα εξαιρετικά χρή-
σιµο εργαλείο, το οποίο µπορούσε από τη µια να συγκεντρώσει
διάσπαρτους πόρους οι οποίοι βρίσκονταν στο Υπουργείο Περι-
βάλλοντος, όπως τον ΕΤΕΡΠΣ, τον ειδικό φορέα των δασών, έτσι
ώστε να διοχετευτούν αποτελεσµατικά σε έργα περιβαλλοντικής
προστασίας. Από την άλλη ήταν ένα πολύ χρήσιµο, αν θέλετε,
αντισταθµιστικό εργαλείο προκειµένου να προχωρήσει και η τα-
κτοποίηση των ηµιυπαίθριων χώρων, καθώς µε αυτόν τον τρόπο
θα µπορούσε να εξυπηρετηθεί η κεντρική ιδέα του περιβαλλον-
τικού ισοζυγίου.

Κατά το χρόνο που πέρασε είχα την ευκαιρία αρκετές φορές
να εκφράσω και στην αρµόδια επιτροπή τον προβληµατισµό µου
για το κατά πόσο οι πόροι του Πράσινου Ταµείου θα κατευθύ-
νονταν τελικά για το σκοπό για τον οποίο είχε δηµιουργηθεί το
Πράσινο Ταµείο. 

Δυστυχώς, φαίνεται ότι ο προβληµατισµός µου επιβεβαι-
ώθηκε. Στο άρθρο 39, το οποίο πέρασε στο τελευταίο πολυνο-
µοσχέδιο, υπάρχει µια ρύθµιση, σύµφωνα µε την οποία το 95%
του Πράσινου Ταµείου δύναται να διατεθεί στον κρατικό προϋπο-
λογισµό µε κοινές αποφάσεις των Υπουργών Οικονοµικών και
Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής.

Είναι τελείως ξεκάθαρο ότι το Υπουργείο Οικονοµικών επιχει-
ρεί να βάλει χέρι στο Πράσινο Ταµείο. Και όχι απλά να βάλει χέρι
στο Πράσινο Ταµείο, αλλά να πάρει το 95% του ταµείου αυτού
για να καλύψει µαύρες τρύπες του προϋπολογισµού. Αυτός δεν
ήταν ο σκοπός για τον οποίο δηµιουργήθηκε το Πράσινο Ταµείο. 

Θα ήθελα, λοιπόν, να µου αποσαφηνίσετε και να µου εξηγή-
σετε πώς αντιλαµβάνεται το Υπουργείο Περιβάλλοντος και Κλι-
µατικής Αλλαγής αυτήν τη συγκεκριµένη ρύθµιση, κατά πόσο
είναι σύµφωνο το Υπουργείο µε αυτήν τη ρύθµιση και αν προτί-
θεστε, κύριε Υπουργέ, να προσυπογράψετε µια ενδεχόµενη
κοινή υπουργική απόφαση µε την οποία οι πόροι του Πράσινου
Ταµείου θα κατευθυνθούν τελικά στο Υπουργείο Οικονοµικών και
στον κρατικό προϋπολογισµό.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε, τον κ.

Μητσοτάκη.
Το λόγο έχει ο Υπουργός Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλι-

µατικής Αλλαγής κ. Γεώργιος Παπακωνσταντίνου.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ (Υπουργός Περιβάλλον-

τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ευχαριστώ πολύ,
κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Μητσοτάκη, σας ευχαριστώ πολύ για την ερώτηση που
κάνετε. Μου δίνετε την ευκαιρία να διευκρινίσω µια σειρά από
σηµαντικά πράγµατα για ένα εργαλείο πολιτικής, στο οποίο πι-
στεύει αυτή η Κυβέρνηση, και χαίροµαι που πιστεύετε και εσείς
σ’ αυτό.

Θα ξεκινήσω µε ένα ερώτηµα: Ξέρετε πολλούς Υπουργούς, οι
οποίοι, ενώ θα µπορούσαν να διαθέσουν 1 δισεκατοµµύριο ευρώ
µε κονδύλια από ένα ταµείο, το οποίο ελέγχουν, βάζουν περιο-

ρισµούς; Νοµίζω όχι. Και αυτό νοµίζω εξηγεί γιατί οι αποφάσεις
που πάρθηκαν για τη διάθεση των αποθεµατικών του Πράσινου
Ταµείου και την υλοποίηση έργων που χρηµατοδοτεί αυτό, πάρ-
θηκαν µε µία πολύ συγκεκριµένη λογική. Και είναι µία λογική χρη-
στής διαχείρισης. Αυτή η λογική, κατά κανένα τρόπο, δεν
καταργεί αλλά αντίθετα διασφαλίζει τους όρους λειτουργίας και
τη βιωσιµότητα του Πράσινου Ταµείου.

Όµως, θέλω να είµαι ξεκάθαρος και να σας πω ότι οι αποφά-
σεις που παίρνονται, αυτήν τη στιγµή, προφανώς παίρνονται και
µέσα στο πλαίσιο της γενικότερης δηµοσιονοµικής συγκυρίας,
που βρίσκεται η χώρα. Δεν υπάρχει καµµία αµφιβολία γι’ αυτό.
Δεν το κρύβουµε και είναι σαφές ότι και αυτό αντικατοπτρίζεται
στην απόφαση που πάρθηκε στο ν. 4024/2011.

Θέλω, λοιπόν, πολύ συγκεκριµένα να απαντήσω σε δύο ζητή-
µατα: 

Το πρώτο ζήτηµα, η δυνατότητα να περιέλθουν τα αποθεµα-
τικά του Πράσινου Ταµείου στον κρατικό προϋπολογισµό. Είναι
µία δυνατότητα, η οποία δίνεται και η οποία χρειάζεται τη συνυ-
πογραφή δύο Υπουργών, του Υπουργού Οικονοµικών και του
Υπουργού Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής.
Είναι µία δυνατότητα που δεν υπήρχε και δόθηκε νοµικά, ακρι-
βώς για να µπορέσει η Κυβέρνηση, βρεθεί σε µία κατάσταση τε-
ράστιου προβλήµατος, να ελιχθεί. 

Όµως, θέλω να είµαστε απολύτως ξεκάθαροι και χωρίς καµµία
πρόθεση υποβάθµισης των στόχων, για τον οποίο έχει ακριβώς
δηµιουργηθεί το Πράσινο Ταµείο. Αν φτάσουµε στο σηµείο να
χρειαζόµαστε τη ρευστότητα και τα αποθεµατικά του Πράσινου
Ταµείου, για να πληρώσουµε µισθούς και συντάξεις, νοµίζω πώς
ούτε το Συµβούλιο της Επικρατείας, ούτε οι πολίτες θα έλθουν
και θα επιχειρηµατολογήσουν κατά αυτής της κατάστασης.

Όµως, δεν θα φτάσουµε εκεί. Και δηµοσιονοµικά πρέπει να
σας πω ότι δεν έχει κανένα απολύτως νόηµα και είναι µάλλον επι-
βαρυντική απέναντι στην εκπλήρωση των στόχων, η οποιαδήποτε
χρηµατοδότηση δράσεων από τα αποθεµατικά του Πράσινου Τα-
µείου –τέτοιου είδους δηµοσιονοµικών δράσεων - πέραν από
ακραίες συνθήκες έλλειψης ρευστότητας για ένα πολύ απλό
λόγο: θα είναι και θα καταγραφούν ως δαπάνες και, άρα, θα αυ-
ξήσουν το έλλειµµα του προϋπολογισµού, εάν περιέλθουν στον
κρατικό προϋπολογισµό και δαπανηθούν. 

Είναι, λοιπόν, µία δυνατότητα που δόθηκε και σας διαβεβαιώ
ότι ο συγκεκριµένος Υπουργός Περιβάλλοντος δεν έχει καµµία
απολύτως διάθεση, εκτός αν βρεθούµε σε ακραία κατάσταση,
να χρησιµοποιήσει και να συνυπογράψει µια παρόµοια κοινή
υπουργική απόφαση.

Ως προς το πλαφόν του 5%, σαφώς το ύψος του προσαρµό-
στηκε στις δηµοσιονοµικές ανάγκες. Δεν υπάρχει καµµία αµφι-
βολία γι’ αυτό. Αλλά, ένα πλαφόν θα έπρεπε να υπάρχει, έτσι κι
αλλιώς, για να διασφαλίσει κατ’ αρχάς τη βιωσιµότητα του τα-
µείου. 

Σκεφτείτε το εξής, οι πόροι του Πράσινου Ταµείου οι οποίοι
είναι γύρω στο ένα δισεκατοµµύριο ευρώ και θα φτάσουν µέχρι
τα τέσσερα δισεκατοµµύρια ευρώ, µέχρι το 2014, προέρχονται
κυρίως από τους ηµιυπαίθριους και τα αυθαίρετα. Αυτή είναι µία
διαδικασία που δεν θα διαρκέσει επ’ άπειρον. Αυτοί θα είναι οι
πόροι, γύρω στα τέσσερα δισεκατοµµύρια και µετά θα συµπλη-
ρώνονται σε ένα µικρό βαθµό

Όµως, αυτοί οι πόροι πρέπει να επαρκέσουν για µία δεκαετία.
Άρα, βάζοντας ένα τέτοιο πλαφόν -το οποίο κι εγώ θα το ήθελα,
αν θέλετε να είναι, λίγο παραπάνω, αλλά είναι µέσα στις δηµο-
σιονοµικές συνθήκες, που υπάρχουν αυτήν τη στιγµή- µας δίνε-
ται η δυνατότητα από τα αποθεµατικά –προσέξτε, δεν είναι
πλαφόν πάνω στα έσοδα, είναι πάνω στα αποθεµατικά- να υπάρ-
ξει µία πλήρης ροή επενδύσεων. Κι έχουµε κάνει µια πολύ συγ-
κεκριµένη ανακοίνωση για τη δέσµευση δαπάνης 400
εκατοµµυρίων ευρώ τα επόµενα τρία χρόνια. Στη δευτερολογία
µου θα σας εξηγήσω και πού ακριβώς θα δαπανηθούν τα χρή-
µατα αυτά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό. 

Παρακαλείται ο ερωτών συνάδελφος κ. Κυριάκος Μητσοτάκης
να λάβει το λόγο για δευτερολογία.
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ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ,  δεν έχω καµµία
ουσιαστική αντίρρηση να µπει ένα ετήσιο πλαφόν στις δαπάνες
του ταµείου, διότι πράγµατι το ταµείο αυτό µπορούµε να το αν-
τιλαµβανόµαστε ως ένα καταπίστευµα από το οποίο µπορούµε
να διαθέτουµε στην ουσία την υπεραξία, η οποία δηµιουργείται
από το επενδεδυµένο κεφάλαιο. Άρα, το πλαφόν, κατά την εκτί-
µησή µου, είναι λογικό. Ενδεχοµένως, θα µπορούσε –όπως εί-
πατε- να είναι λίγο µεγαλύτερο.

Ο προβληµατισµός µου, λοιπόν, δεν έγκειται στη θεσµοθέτηση
του πλαφόν. Έγκειται στο τι µπορεί να γίνει µε το υπόλοιπο, το
κυρίως αποθεµατικό του ταµείου. Αναφερθήκατε κι εσείς ότι η
ενδεχόµενη αξιοποίηση των πόρων µπορεί να γίνει µόνο σε συν-
θήκες έκτακτης δηµοσιονοµικής ανάγκης. 

Σας ερωτώ, λοιπόν, εγώ το εξής: γιατί σπεύδετε αυτό να το
κατοχυρώσετε νοµικά από τώρα και να δηµιουργήσετε ενδεχο-
µένως ένα σηµαντικό πρόβληµα ως προς τις βέβαιες προσφυγές,
οι οποίες θα γίνουν στο Συµβούλιο της Επικρατείας; Γνωρίζετε
πάρα πολύ καλά ότι το Συµβούλιο της Επικρατείας δέχεται τη
βασική αρχή της ρύθµισης και των ηµιυπαίθριων, αλλά και των
αυθαίρετων, µέσα από τη λογική ότι θα υπάρχει µία περιβαλλον-
τική ανταπόδοση των σχετικών πόρων, ότι οι πόροι αυτοί, δη-
λαδή, θα επιστρέψουν στις τοπικές κοινωνίες µέσα από τη λογική
του περιβαλλοντικού ισοζυγίου. 

Αυτήν τη στιγµή ανοίγετε ένα παράθυρο, το οποίο εσείς ο
ίδιος λέτε ότι ενδεχοµένως να µην το χρειαστείτε και το οποίο
ενδέχεται να σας δηµιουργήσει πάρα πολύ ουσιαστικό νοµικό
πρόβληµα, σε περίπτωση προσφυγών. 

Εγώ προσωπικά δέχοµαι τις δικές σας καλές προθέσεις. Είναι
σαφές ότι ο Υπουργός Περιβάλλοντος θέλει να έχει στη διάθεσή
του ένα σηµαντικό χρηµατοδοτικό εργαλείο, προκειµένου να
µπορεί να διεκπεραιώνει επενδύσεις φιλικές προς το περιβάλλον
που τόσο έχει ανάγκη η χώρα. Δεν εµπιστεύοµαι, όµως, καθόλου
τον οµόλογό σας στο Υπουργείο Οικονοµικών, ο οποίος αυτήν
τη στιγµή έχει τη δυνατότητα να παρέµβει και να πάρει τους πό-
ρους αυτούς, επικαλούµενος έκτακτες δηµοσιονοµικές ανάγκες. 

Δυστυχώς, γνωρίζετε πάρα πολύ καλά ότι η ιστορία των τελευ-
ταίων δύο ετών είναι γεµάτη από περιπτώσεις, όπου είχαµε πει
ότι πράγµατα δεν θα γίνονταν ποτέ, αποκλείεται να γίνονταν,
αποκλείεται να φθάναµε σε αυτό το σηµείο και τελικά, δυστυχώς,
συνέβαιναν. 

Κατά συνέπεια, εγώ θα ήθελα στη δευτερολογία σας να δε-
σµευθείτε πιο ρητά και πιο κατηγορηµατικά ότι ως Υπουργός Πε-
ριβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, αλλά πρωτί-
στως ως Υπουργός Περιβάλλοντος δεν θα προσυπογράψετε κά-
ποια κοινή υπουργική απόφαση µε την οποία οι πόροι του Πρά-
σινου Ταµείου θα περιέρχονται στον κρατικό προϋπολογισµό.
Εκεί πραγµατικά θα συζητάµε για ένα µεγάλο σκάνδαλο, κύριε
Υπουργέ. Τα χρήµατα αυτά τα έδωσαν οι πολίτες και τα έδωσαν
τελικά µε πιο έντονους ρυθµούς –θα σας έλεγα- από ό,τι περι-
µέναµε. 

Έχουµε ένα Πράσινο Ταµείο το οποίο µπορεί αυτήν τη στιγµή
να αποτελέσει πραγµατικό αναπτυξιακό εργαλείο για τη χώρα
µας. Σε καµµία περίπτωση, αυτό το Πράσινο Ταµείο δεν µπορεί
να καταργηθεί από µία απόφαση η οποία θα παρθεί από το
Υπουργείο Οικονοµικών. 

Εµάς, αν συµβεί κάτι τέτοιο, θα µας βρείτε κάθετα αντίθετους.
Εµείς θέλουµε το Πράσινο Ταµείο να λειτουργήσει. Θέλουµε να
λειτουργήσει σωστά και αποτελεσµατικά. Ήδη πιστεύω ότι υπάρ-
χει µία καθυστέρηση ως προς τη λειτουργία του και ως προς την
εκταµίευση των πόρων, οι οποίοι είναι δεσµευµένοι και οι οποίοι
µπορούν να κατευθυνθούν σε πολύ ουσιαστικά έργα, τα οποία
θα τονώσουν και τοπικές κοινωνίες και θα δηµιουργήσουν και θέ-
σεις απασχόλησης. 

Θα ήθελα στη δευτερολογία σας να µας µιλήσετε λίγο πιο ανα-
λυτικά για το σχεδιασµό του Πράσινου Ταµείου, έτσι ώστε πραγ-
µατικά οι πόροι του να πάνε για τους σκοπούς για τους οποίους
µαζεύτηκαν. Θα ήθελα να µου απαντήσετε και µε απόλυτη σα-
φήνεια σχετικά µε το τι θα πράξετε, σε περίπτωση που πολύ σύν-
τοµα το Υπουργείο Οικονοµικών, επικαλούµενο έκτακτες
δηµοσιονοµικές ανάγκες, σας ζητήσει να υφαρπάξει τους πό-
ρους του Πράσινου Ταµείου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Κυριάκο Μητσοτάκη. 

Παρακαλείται ο Υπουργός κ. Γεώργιος Παπακωνσταντίνου να
λάβει το λόγο. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ (Υπουργός Περιβάλλον-
τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ευχαριστώ πολύ. 

Κύριε Μητσοτάκη, δεν είναι θέµα προσώπων και εµπιστοσύ-
νης. Σας ευχαριστώ για την εµπιστοσύνη που µου δείχνετε, αλλά
η Κυβέρνηση είναι οµοούσια και αδιαίρετη. Αλλά στην Κυβέρ-
νηση συµµετέχετε και εσείς, όχι προσωπικά, αλλά το κόµµα στο
οποίο ανήκετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συµµετέχει και στην
τριάδα. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ (Υπουργός Περιβάλλον-
τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ακριβώς, κύριε Πρό-
εδρε. 

Συνεπώς, νοµίζω ότι ειδικά στην παρούσα πολιτική συγκυρία,
παρόµοια δυσπιστία δεν έχει χώρο. Είµαστε σε µία κατάσταση
εξαιρετικά κρίσιµη. Η κυβέρνηση έπρεπε να λάβει όλα τα µέτρα.
Δεν έσπευσε. Απλώς πήρε όλα τα µέτρα, για να µην βρεθούµε
προ αδιεξόδου. Ευτυχώς, το αδιέξοδο αυτό δεν φαίνεται να είναι
µπροστά µας, ακριβώς γιατί οι πολιτικές δυνάµεις της χώρας
ρητά και γραπτά, δεσµεύτηκαν στη στήριξη του συγκεκριµένου
οικονοµικού προγράµµατος και όλων των πολιτικών που χρει-
άζονται. Άρα, δεν τίθεται ζήτηµα. Είναι µία δυνατότητα, υπάρχει.
Δεν θα χρησιµοποιηθεί. Και δεν θα χρησιµοποιηθεί, γιατί ακριβώς
µπορούµε να συνεχίσουµε να πορευόµαστε µε άλλους τρόπους. 

Όµως, θα ήθελα –γιατί νοµίζω ότι αδικούµε το ζήτηµα- να µι-
λήσω στον υπόλοιπο χρόνο για το τι κάνει και το τι θα κάνει το
Πράσινο Ταµείο. Γιατί είναι πάρα πολύ σηµαντικό να δώσουµε
µία αίσθηση της σηµασίας αυτού του πολιτικού εργαλείου στους
πολίτες που παρακολουθούν. 

Έχουµε µία πρόβλεψη 400 εκατοµµυρίων ευρώ. Αυτή η πρό-
βλεψη είναι για την περίοδο 2011-2014. Έχει συγκεκριµένη ετή-
σια εκταµίευση, 60 εκατοµµύρια φέτος, 80 εκατοµµύρια του
χρόνου, 120 εκατοµµύρια το 2013, 140 εκατοµµύρια ευρώ το
2014 και έχει µία συγκεκριµένη κατανοµή. Υπάρχει ένα µέρος 35
εκατοµµυρίων που αφορά µεταβατικά προγράµµατα από το προ-
ηγούµενο πρόγραµµα, το ΕΤΕΡΠΣ, 100 εκατοµµύρια για την
απόκτηση και διαµόρφωση ελεύθερων χώρων στις πόλεις, 47
εκατοµµύρια για την πρόληψη δασικών πυρκαγιών, για το Γαλά-
ζιο Ταµείο 6,5 εκατοµµύρια, 3 εκατοµµύρια για τη στήριξη φο-
ρέων διαχείρισης προστατευόµενων περιοχών, 200 εκατοµµύρια
για την αστική αναζωογόνηση και 9 εκατοµµύρια για περιβαλλον-
τική έρευνα, καινοτοµία και επενδυτικές δράσεις. 

Κι επειδή αυτά πολύ συχνά ακούγονται ως απλές κατηγορίες,
οι οποίες δεν έχουν αναφορά σε συγκεκριµένα πράγµατα, να
σας πω ότι οι αποφάσεις έχουν, ήδη, υπογραφεί και αφορούν σε
παράδειγµα για απαλλοτριώσεις, που είναι πάρα πολύ σηµαντι-
κές για να έχουµε µία ανάκτηση του αστικού περιβάλλοντος και
µία βελτίωσή του, απαλλοτριώσεις στο Ρέντη, στο κέντρο της
Αθήνας, στα Σεπόλια, στα Πατήσια, στο Αιγάλεω, στο Καµατερό,
στο Περιστέρι, στον Άλιµο, στη Νέα Ιωνία, στο Χαϊδάρι, αλλά κι
εκτός Αττικής, στην Τρίπολη, στην Καβάλα, στην Καστοριά, στην
Καλαµάτα. Είναι συγκεκριµένες απαλλοτριώσεις χώρων, εξαιρε-
τικά σηµαντικές, όπως επίσης είναι σηµαντική και η στήριξη που
ήδη δίνεται σε όλους τους φορείς διαχείρισης σε προστατευό-
µενες περιοχές, για να µπορέσουν να λειτουργήσουν.

Το Πράσινο Ταµείο, λοιπόν, είναι εκεί, είναι ζωντανό, δουλεύει,
εκταµιεύει, πάντα µε προσοχή, µε διαφάνεια και µε απόλυτο σε-
βασµό στα χρήµατα, που έχει δώσει ο Έλληνας φορολογούµε-
νος µέσα από τους ηµιυπαίθριους και τα αυθαίρετα, µε τρόπο
ώστε να υπάρξει µία σωστή αντιµετώπιση του γεγονότος ότι
υπήρξε µία αυθαιρεσία και πρέπει να πληρωθεί αυτή η αυθαιρε-
σία, για να έχουµε περιβαλλοντικό ισοζύγιο.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Η επόµενη ερώτηση η οποία θα συζητηθεί είναι η τέταρτη µε
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Χρυσανθακόπουλου προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέρ-
γειας και Κλιµατικής Αλλαγής, σχετικά µε τη σύνδεση των ελλη-
νικών νησιών στο τουρκικό δίκτυο ηλεκτρικής ενέργειας.

Το λόγο έχει ο κ. Αλέξανδρος Χρυσανθακόπουλος, προκειµέ-
νου να αναπτύξει προφορικά την επίκαιρη ερώτησή του. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΧΡΥΣΑΝΘΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε. 

Σε δηµοσιεύµατα του τουρκικού Τύπου, σε αγγλόφωνη έκ-
δοση της Εφηµερίδας «HURRIYET», αναφερόταν ότι ο Υπουργός
µας, κ. Παπακωνσταντίνου στα πλαίσια µίας ηµερίδας που
αφορά τη Μαύρη Θάλασσα που έγινε στην Κωνσταντινούπολη,
στο forum αυτό, διατύπωσε απόψεις ότι θα ήταν δυνατόν να δια-
συνδεθούν µε ηλεκτρική ενέργεια από την Τουρκία τα ελληνικά
νησιά και ότι αυτό θα ήταν πρόσφορο. 

Εκφράσαµε αµέσως την ανησυχία µας σ’ αυτό το δηµοσίευµα
το οποίο αναπαράχθηκε και στον ελληνικό Τύπο και θέσαµε προς
τον κύριο Υπουργό το ερώτηµα, εάν αληθεύει κατ’ αρχάς αυτό
το γεγονός κι αν υπάρχει επίγνωση των κινδύνων, επισηµαίνον-
τας ακριβώς ότι µία τέτοια πράξη θα παρέδιδε στην ουσία την
κυριαρχία των ελληνικών νησιών στους γείτονες, αφού θα είχαν
το διακόπτη στα χέρια τους για την παροχή ενέργειας. 

Βεβαίως, θέλουµε να αναδείξουµε το ζήτηµα για να οχυρώ-
σουµε την ελληνική πολιτική πλευρά απέναντι στους κινδύνους
που ελλοχεύουν από τέτοιες σκέψεις, µεθοδεύσεις και κινήσεις
τις οποίες οι γείτονες µας έχουν εκφράσει προ πολλού, όπως ο
Οζάλ στη δεκαετία του ’80. Είναι γνωστά, επίσης, και τα σχέδια
του Ντεµιρέλ τα οποία φθάνουν και στο να στείλει ηλεκτρικό
ρεύµα στα κατεχόµενα, στην υπό κατοχή περιοχή της Κύπρου κι
έτσι να δηµιουργήσει ισχύ η οποία θα ήταν εις βάρος της επανέ-
νωσης του νησιού. 

Σε όλο αυτό το πλέγµα της τουρκικής επιθετικότητας, ζητάµε
την απάντηση της Κυβέρνησης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Χρυσανθακόπουλο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, τριάντα εννέα µαθητές και µαθήτριες Γυµνασίου
και δύο συνοδοί-εκπαιδευτικοί από τα Ιδιωτικά Εκπαιδευτήρια
Καίσαρη, οι οποίοι µαθητές πραγµατοποιούν επίσκεψη στη
Βουλή. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει και τους εύχεται καλή πρόοδο.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Παρακαλείται ο Υπουργός Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλι-
µατικής Αλλαγής, κ. Γεώργιος Παπακωνσταντίνου να λάβει το
λόγο, προκειµένου να απαντήσει στον ερωτώντα συνάδελφο. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ (Υπουργός Περιβάλλον-

τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ευχαριστώ πολύ,
κύριε Πρόεδρε. 

Ευχαριστώ τον ερωτώντα Βουλευτή για την ερώτηση, γιατί
δίνει την ευκαιρία και σε µένα και στο Υπουργείο Περιβάλλοντος
να τοποθετηθούµε και να ξεκαθαρίσουµε ένα θέµα, που άσκοπα
και αρκετά ανεύθυνα απασχόλησε τον ελληνικό Τύπο και την ελ-
ληνική κοινή γνώµη. Και προφανώς το «ανεύθυνα» δεν το λέω για
την ερώτηση που γίνεται, αλλά για τα δηµοσιεύµατα που είδαµε. 

Κατ’ αρχάς, να πω το εξής. Είναι µια ιστορία, η οποία επανέρ-
χεται. Δεν είναι καινούργια. Ο συνάδελφός µου Υφυπουργός, κ.
Μανιάτης είχε απαντήσει πέρυσι, αν δεν κάνω λάθος, σε µια αν-
τίστοιχη ερώτηση Βουλευτή άλλου κόµµατος. Επανέρχεται -και
αν θέλετε, δεν είναι τυχαίο ότι επανέρχεται- διότι επανέρχεται µε
διάφορα δηµοσιεύµατα, τα οποία επιχειρούν να δηµιουργήσουν
εντυπώσεις, εκεί που δεν υπάρχει απολύτως τίποτα. Ακριβώς
αυτό είναι και το σηµερινό µας ζήτηµα. 

Να ξεκινήσουµε, λοιπόν, µε τα δεδοµένα, γιατί καλό είναι να
στηριζόµαστε στα δεδοµένα, όταν κάνουµε παρόµοιες συζητή-
σεις, και όχι σε θεωρίες που διατυπώνονται από διάφορες εφη-
µερίδες. 

Δέχθηκα µία ερώτηση στο περιθώριο ενός συνεδρίου για την
ενέργεια, που πραγµατοποιήθηκε στην Κωνσταντινούπολη, για
το κατά πόσον έχω ποτέ συζητήσει µε την Τουρκία το ενδεχό-
µενο της διασύνδεσης των νησιών του ανατολικού Αιγαίου µε την

Τουρκία. 
Απάντησα µε µεγάλη σαφήνεια και η απάντησή µου ήταν ότι η

χώρα ενδιαφέρεται να συνδέσει τα νησιά της µε το ηπειρωτικό
σύστηµά της και ότι αυτήν τη στιγµή υπάρχει µια συγκεκριµένη
διασύνδεση της Ελλάδας µε την Τουρκία, στην οποία θα ανα-
φερθώ και η οποία δεν αφορά στα νησιά. 

Ήταν πολύ σαφής η απάντησή µου. Δυστυχώς, η σαφήνεια
της απάντησης δεν µεταφράστηκε κατά τον ίδιο τρόπο από διά-
φορα µέσα –τουρκικά κατ’ αρχάς και ελληνικά στη συνέχεια- τα
οποία κατασκεύασαν µία ολόκληρη θεωρία πίσω από απαντήσεις
που δεν υπήρχαν ή που υπήρξαν και διαστρεβλώθηκαν. 

Σας το λέω µε µεγάλη σαφήνεια. Καµµία αναφορά δεν έγινε,
ότι δήθεν το συγκεκριµένο θέµα θα µπορούσε να συνεισφέρει
στην επίλυση άλλων προβληµάτων µε την Τουρκία, όπως ισχυρί-
στηκε ένα από τα άρθρα, το οποίο έχω διαβάσει. Καµµία ανα-
φορά δεν έγινε, ότι υπάρχει κάποιο τέτοιο σχέδιο διασύνδεσης
οποιουδήποτε νησιού, το οποίο συζητάµε.

Μάλιστα, την ηµέρα που απάντησα σε αυτήν την ερώτηση
τουρκικού µέσου, είχα συναντηθεί µε τον Τούρκο Υπουργό Ενέρ-
γειας. Σας διαβεβαιώνω ότι δεν τέθηκε ποτέ, ούτε από αυτόν και,
βεβαίως, ούτε από εµένα ζήτηµα διασύνδεσης των ελληνικών νη-
σιών µε την Τουρκία. Καµµία αναφορά στο ότι θεωρούµε τεχνικά
πιο εύκολη τη διασύνδεση µε την Τουρκία σε σχέση µε το ελλη-
νικό δίκτυο και, δυστυχώς, αυτό το είδα και µε εισαγωγικά στην
ερώτησή σας. Αντίθετα, διατύπωσα τη ρητή δέσµευση και πρό-
θεση της Ελλάδας να διασυνδέσει το ελληνικό δίκτυο. 

Δεύτερο δεδοµένο, για να ξέρουµε πού βρισκόµαστε. Πράγ-
µατι, αυτήν τη στιγµή, υπάρχει µία διασύνδεση του δικτύου ηλε-
κτρικού ρεύµατος της Ελλάδας µε την Τουρκία. Πού είναι αυτή
η διασύνδεση; Είναι µέσω της γραµµής υψηλής τάσης Φιλίππων
– Νέας Σάντας – Μπαµπέσκι (Τουρκία), η οποία τέθηκε σε δοκι-
µαστική λειτουργία το Σεπτέµβριο του 2010 και, τώρα, βρίσκεται
στην πρώτη φάση της εµπορικής λειτουργίας, µε µια διαθέσιµη
µεταφορική ικανότητα περιορισµένη στα 100 - 150 MW. Δεν είναι
σε νησί. Είναι στα σύνορά µας µε την Τουρκία. 

Τέλος, δεδοµένο τρίτο. Κανένα από τα νησιά του ανατολικού
Αιγαίου δεν διαθέτει ηλεκτρική σύνδεση µε την Τουρκία. Όλα
διαθέτουν αυτόνοµα συστήµατα παραγωγής και διανοµής ηλε-
κτρικής ενέργειας. Στη δευτερολογία µου θα έχω τη δυνατότητα
να αναπτύξω λίγο περισσότερο τι ακριβώς σκοπεύουµε να κά-
νουµε για τη διασύνδεση των ελληνικών νησιών µε το ελληνικό
ηπειρωτικό σύστηµα ηλεκτρικής ενέργειας. 

Άρα, για να κλείσω την πρωτολογία µου, θα ξαναπώ άλλη µια
φορά ότι δεν υπάρχει κανένας σχεδιασµός για τη διασύνδεση
των ελληνικών νησιών -όποιων ελληνικών νησιών και δη των νη-
σιών του ανατολικού Αιγαίου- µε την Τουρκία. Αντιθέτως, υπάρ-
χει σχεδιασµός για τη διασύνδεσή τους µε το ελληνικό
ηπειρωτικό σύστηµα. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό. 
Παρακαλείται ο ερωτών συνάδελφος κ. Χρυσανθακόπουλος

να λάβει το λόγο για τη δευτερολογία του. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΧΡΥΣΑΝΘΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Το θέµα αυτό προ-

έκυψε σε ό,τι µας αφορά από τον ελληνικό Τύπο, αφού προηγή-
θηκε ο τουρκικός. Και φυσικά, γι’ αυτό η ερώτησή µας ήταν αν
αληθεύει, κύριε Υπουργέ, και δεν ήταν, κατ’ αρχάς, καταγγελ-
τική. 

Βέβαια, υπάρχει το ζήτηµα της µαγνητοφώνησης µιας συζή-
τησης που κάνατε, την οποία θα µπορούσατε να δώσετε και
στους Έλληνες δηµοσιογράφους, ώστε να τελειώνουν αυτά τα
πράγµατα από την πρώτη στιγµή, διότι στείλατε µια επιστολή
απάντησης στον «ΕΛΕΥΘΕΡΟ ΤΥΠΟ», που γιγάντωσε το θέµα.
Καλό είναι να υπάρξει και µια επιστολή στην τουρκική πλευρά,
στην «DAILY NEWS», για να κλείνει και από εκεί η όρεξη της δι-
αιώνισης µιας τέτοιας θεωρίας. 

Η Τουρκία από τη δεκαετία του 1970, που ήταν εξαρτηµένη
από τη Βουλγαρία και αγόραζε από εκεί ηλεκτρικό ρεύµα,
έφθασε να γίνει παραγωγός. Έχει τα φράγµατα στις πηγές του
Τίγρη και του Ευφράτη, που της έχουν δώσει µια ιδιαίτερη δυ-
ναµική και καταφέρνει να µπαίνει στην αγορά ως ισχυρή δύναµη.
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Πρέπει να σας ενηµερώσω ότι στην προηγούµενη φάση τέτοιοι
αγωγοί προβλέπονταν και προς το Ισραήλ. Δεν ξέρω, όµως, αν
παγώνουν αυτές οι σχέσεις. 

Εκείνο που έχει σηµασία για εµάς είναι ότι τα ελληνικά νησιά
δεν έχουν ακόµα διασύνδεση. Και χρειάζεται να γίνουν διαγωνι-
σµοί σε δύο µε τρεις φάσεις, για να υπάρξει η διασύνδεση µε την
ηπειρωτική Ελλάδα. Ένα µέρος των νησιών, όµως, θα µπορούσε
να έχει επάρκεια, χρησιµοποιώντας τις ήπιες µορφές παραγωγής
ενέργειας, τις ανανεώσιµες –υπάρχουν πολλοί τρόποι- ώστε να
ενδυναµωθεί η αυτάρκειά τους. Βέβαια, κατά περιόδους ζούµε
ιδιαίτερα έντονη την ανάγκη να καλυφθούν ενεργειακές ανάγκες.
Η καύση πετρελαίου στα νησιά αυτά δεν νοµίζω ότι είναι ο πρό-
σφορος τρόπος. 

Πρέπει, επίσης, να πούµε ότι η κατηγορηµατική στάση της ελ-
ληνικής πλευράς είναι ακριβώς αυτό που χρειάζεται και ο ελλη-
νικός λαός, για να έχει το αίσθηµα της ασφάλειας και της εθνικής
συνοχής απέναντι σε προκλήσεις. Η λογική της συνδιαχείρισης
των νησιών δεν έχει να κάνει µόνο µε το ηλεκτρικό ρεύµα. Έχει
και άλλες πτυχές. Κάποιοι δήµαρχοι έφτασαν, δυστυχώς, στο ση-
µείο να λένε: «Φέρτε πληθυσµό». Και δεν έχουν τραβηχτεί τα
αφτιά τους, για να µιλήσω στη λαϊκή γλώσσα, γιατί οφείλουµε να
µιλάµε ευθέως. Κάποιοι άλλοι θέλουν να επεκτείνουν την ελεύ-
θερη διακίνηση των τουριστών ακόµα και στα χερσαία σύνορα
του Έβρου, κάτι που είναι τραβηγµένο. Χρειάζεται να επικρατή-
σει το µέτρο και η νηφαλιότητα για την απόκρουση τέτοιων προ-
κλήσεων, τις οποίες η άλλη πλευρά µεθοδικά στήνει. Και σε
αυτήν την περίπτωση, αντί να επικρατεί ο διχασµός των πτυχών
της ελληνικής πολιτικής σκηνής, θα πρέπει αρραγές µέτωπο αν-
τίστασης να ορθώνεται σαν τοίχος απέναντι σε αυτές τις επιβου-
λές, οι οποίες κλιµακώνονται µέρα µε την ηµέρα.

Εκείνο που ανησυχεί εµάς –και τελειώνω µ’ αυτό- είναι ότι
υπάρχει µια µεγάλη καθυστέρηση στο σχεδιασµό των διαγωνι-
σµών, που προβλέπει τρεις φάσεις απ’ ό, τι είχαµε πληροφορη-
θεί. Τα νησιά µας θα πρέπει όσο το δυνατόν συντοµότερα να
προταχθούν σε ό, τι αφορά το Υπουργείο σας στο να διασυνδε-
θούν µε την ηπειρωτική Ελλάδα, για να προµηθεύονται επαρκώς
το ηλεκτρικό ρεύµα που χρειάζονται.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Χρυσανθακόπουλο. 
Το λόγο έχει ο Υπουργός, κ. Γεώργιος Παπακωνσταντίνου, για

να δευτερολογήσει. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ (Υπουργός Περιβάλλον-

τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε. 

Τώρα που σας καθησύχασα, κύριε Χρυσανθακόπουλε, ότι δεν
υπάρχει καµµία παρόµοια συζήτηση και ότι όποια συζήτηση γί-
νεται δεν αφορά την ελληνική Κυβέρνηση -γιατί πράγµατι υπάρ-
χει µία συζήτηση, αν είναι εύκολα τεχνικά και ούτω καθεξής,
όµως αυτή δεν αφορά την ελληνική Κυβέρνηση- να αναφέρω και
την άλλη πλευρά του νοµίσµατος. 

Η άλλη πλευρά του νοµίσµατος είναι ότι η Ελλάδα θέλει να
έχει καλές σχέσεις µε τη γειτονική χώρα. Θέλουµε να υπάρχουν
Έλληνες τουρίστες που πηγαίνουν στην Τουρκία. Θέλουµε να
υπάρχουν Τούρκοι τουρίστες που επισκέπτονται την Ελλάδα. Θέ-
λουµε εµπορικές σχέσεις. Υπάρχουν εµπορικές σχέσεις και θέ-
λουµε να διευρυνθούν περαιτέρω. Και στον τοµέα της ενέργειας,
που είναι ο τοµέας, του οποίου έχω την ευθύνη, υπάρχει µία
στενή σχέση µε την Τουρκία, η οποία αποτυπώθηκε και σε ένα
µνηµόνιο συνεργασίας από την προκάτοχό µου, την κ. Μπιρµπίλη
και τον κ. Γιλντίζ, πριν από περίπου ένα χρόνο, όταν έγινε µία συ-
νάντηση των δύο κυβερνήσεων. Σ’ αυτό το µνηµόνιο δεν υπάρχει,
βεβαίως, καµµία απολύτως αναφορά στο θέµα της διασύνδεσης
των νησιών. Υπάρχουν, όµως, τα µεγάλα ζητήµατα, στα οποία
συνεργαζόµαστε. Και σας θυµίζω το βασικότερο, αν θέλετε:
Μέσα στις επόµενες εβδοµάδες, θα κριθεί σε µεγάλο βαθµό το
πώς το αέριο από την Κασπία θα έρθει στην Ευρώπη, ανοίγοντας
το νότιο διάδροµο και διευρύνοντας έτσι τις δυνατότητες της Ευ-
ρώπης σε ενεργειακό εφοδιασµό. Όποιο από τα σχήµατα επιλε-
γεί –εµείς ελπίζουµε να επιλεγεί ο αγωγός ITGI, στον οποίο
είµαστε µαζί µε την Ιταλία, την Τουρκία και τη Βουλγαρία στις

επεκτάσεις του- θα περάσει µέσα από την Τουρκία. 
Άρα, είναι προφανές ότι υπάρχει µια στενή σχέση. Αυτήν συ-

ζήτησα και µε τον οµόλογό µου Υπουργό Ενέργειας, όπως και
τις δυνατότητες να υπάρχουν συνεργασίες στις ανανεώσιµες
πηγές ενέργειας κ.ο.κ.. 

Ρωτήσατε και κάτι συγκεκριµένο και δεν θα ήθελα να το
αφήσω αναπάντητο. Ρωτήσατε πού βρισκόµαστε ακριβώς σε
σχέση µε τη διασύνδεση των νησιών µε την ηπειρωτική Ελλάδα.
Αυτή προβλέπεται ως εξής:

Διασύνδεση των Κυκλάδων µε την ηπειρωτική Ελλάδα, που
είναι στη φάση της δηµοπράτησης µέσω ενός διεθνούς διαγωνι-
σµού πολλών εκατοντάδων εκατοµµυρίων ευρώ.

Διασύνδεση της Κρήτης µε την ηπειρωτική Ελλάδα, για την
οποία έχει ήδη ολοκληρωθεί η πρώτη φάση της µελέτης από
οµάδα εργασίας του ΔΕΣΜΗΕ, της ΔΕΗ και της ΡΑΕ για την πιο
συµφέρουσα λύση, σε σχέση µε την αυτόνοµη ανάπτυξη παρα-
γωγής ή τη διασύνδεση της Κρήτης µε το ηπειρωτικό σύστηµα.
Δόθηκε στη δηµοσιότητα µελέτη του 2011 και είµαστε στη δεύ-
τερη φάση για τη χάραξη της διαδροµής και την ισχύ που θα έχει
αυτή.

Τέλος, διασύνδεση των νησιών του βορειοανατολικού Αιγαίου
και των Δωδεκανήσων, που θα ολοκληρωθεί σε επόµενο στάδιο.

Να θυµίσω –επειδή δεν είναι σε όλους γνωστό- ότι η χώρα δα-
πανά περίπου 500 εκατοµµύρια ευρώ κάθε χρόνο σε καύσιµα -
σε πετρέλαιο µε άλλα λόγια- για την αυτόνοµη λειτουργία
ηλεκτρικών συστηµάτων στα νησιά. Είναι προφανές ότι η διασύν-
δεσή τους µε το ηπειρωτικό σύστηµα και βεβαίως η µεγαλύτερη
αυτονοµία τους µέσα από ανανεώσιµες πηγές ενέργειας, όχι
µόνο θα έδινε στη χώρα τη δυνατότητα να µειώσει το εµπορικό
της έλλειµµα, αλλά θα ενίσχυε και την ενεργειακή αυτάρκεια της
και θα προχωρούσε περαιτέρω στην κατεύθυνση της κοινωνικής
και οικονοµικής συνοχής.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον

Υπουργό κ. Γεώργιο Παπακωνσταντίνου.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι οι Υπουργοί Προστασίας του Πολίτη, Διοικητικής
Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης, Οικονοµικών,
Εξωτερικών, Εθνικής Άµυνας, Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας
και Ναυτιλίας, Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλα-
γής και Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων
κατέθεσαν σχέδιο νόµου: «Προσαρµογή στις διατάξεις της οδη-
γίας 2009/18/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβου-
λίου της 23ης Απριλίου 2009 για τον καθορισµό των θεµελιωδών
αρχών που διέπουν τη διερεύνηση των ατυχηµάτων στον τοµέα
των θαλάσσιων µεταφορών και για την τροποποίηση της οδηγίας
1999/35/ΕΚ του Συµβουλίου και της οδηγίας 2002/59/ΕΚ του Ευ-
ρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου. Ενσωµάτωση ρυθ-
µίσεων, µέτρα εφαρµογής και άλλες διατάξεις». 

Παραπέµπεται στην αρµόδια διαρκή επιτροπή.
Θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 215/22-11-2011 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή του Πανελλήνιου Σοσια-
λιστικού Κινήµατος κ. Φραγκίσκου Παρασύρη προς τον Υπουργό
Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας, σχετικά µε την
αντιµετώπιση των προβληµάτων του επενδυτικού νόµου του
2004.

Εκ µέρους της Κυβερνήσεως την ερώτηση θα απαντήσει ο
Υπουργός κ. Αθανάσιος Μωραΐτης.

Το λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Φραγκίσκος Παρασύρης να ανα-
πτύξει την ερώτησή του.

ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, η επίκαιρη ερώτηση αφορά στον αναπτυξιακό

ν.3299/2004 και στις εκκρεµότητες που έχουν προκύψει από τα
επενδυτικά σχέδια που έχουν κατατεθεί.

Θεωρώ ότι µεγάλο µέρος των επενδυτών που εντάχθηκαν
στον συγκεκριµένο αναπτυξιακό νόµο και έχουν ολοκληρώσει τα
επενδυτικά τους σχέδια, έχουν λάβει µέχρι σήµερα µόνο ένα
µέρος της επιδότησης ή σε πολλές περιπτώσεις έχουν λάβει
µόνο την πρώτη δόση.

Για την εξυπηρέτηση, όµως, των επενδύσεων, το σύνολο σχε-
δόν των επενδυτών έχουν λάβει υψηλότοκα δάνεια από τις τρά-
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πεζες στα οποία σήµερα αδυνατούν σε µεγάλο βαθµό πολλοί
από αυτούς να ανταποκριθούν, έχοντας περιέλθει σε µια δυ-
σχερή οικονοµική κατάσταση. Με δεδοµένη µάλιστα την ύφεση,
είναι βέβαιο ότι δεν µπορούν να ανταποκριθούν στις υποχρεώ-
σεις τους προς τις τράπεζες, αναµένοντας τη δεύτερη δόση.

Επειδή αυτοί οι επενδυτές, που ολοκλήρωσαν, ως όφειλαν, σε
συγκεκριµένα χρονοδιαγράµµατα τις επενδύσεις τους, έχουν
εξοφλήσει τις οικονοµικές τους υποχρεώσεις, αλλά εκκρεµεί –
ξαναλέω- η πολυπόθητη δεύτερη δόση και υπάρχουν και εκκρε-
µότητες σε σχέση µε τα τραπεζικά δάνεια, θα ήθελα να µας πείτε
ποια είναι η πρόθεσή σας σε σχέση µε το ποια µέτρα µπορούµε
να πάρουµε και προτίθεστε να λάβετε, προκειµένου να εγκριθεί
το υπόλοιπο των επιδοτήσεων για τα επενδυτικά αυτά σχέδια
που έχουν ενταχθεί στον αναπτυξιακό ν. 3299/2004 και σήµερα
έχει καταβληθεί σ’ αυτούς µόνο η πρώτη δόση.

Το δεύτερο που θέλω να ρωτήσω, το οποίο θεωρώ καίριο και
πολύ ουσιαστικό, είναι αν υπάρχει η δυνατότητα από την πλευρά
του δικού σας Υπουργείου να υπάρξει µια παρέµβαση στο τρα-
πεζικό σύστηµα, έτσι ώστε είτε να έχουµε µια αύξηση του αριθ-
µού των δόσεων είτε να υπάρξουν χαµηλότερα επιτόκια για να
διευκολυνθούν αυτοί οι επενδυτές και να µην είναι παγιδευµένοι
µέσα σ’ αυτή την κρίση, τη στιγµή που επένδυσαν και µε την ελ-
πίδα ότι δε θα υπάρχει αυτή η καθυστέρηση από το Υπουργείο.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Φραγκίσκο Παρασύρη.
Παρακαλείται ο Υφυπουργός Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας

και Ναυτιλίας, κ. Αθανάσιος Μωραΐτης να λάβει το λόγο, προκει-
µένου να απαντήσει στον ερωτώντα συνάδελφο.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης, Ανταγω-

νιστικότητας και Ναυτιλίας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Αγαπητέ κύριε συνάδελφε, κατανοώ απόλυτα και την αγωνία,

αλλά και την ανησυχία την οποία µεταφέρετε. Θα συµφωνήσω
µαζί σας ότι η αγορά πράγµατι περνά δύσκολες και –θα το επέ-
κτεινα και θα έλεγα- οριακές στιγµές. Και γι’ αυτό, στο Υπουργείο
Ανάπτυξης, από την πρώτη στιγµή και βλέποντας εδώ και πολ-
λούς µήνες το µεγάλο αυτό πρόβληµα ρευστότητας, αλλά και
ύφεσης που υπήρχε, προσπαθήσαµε µε διάφορες δράσεις, πα-
ρεµβάσεις, ενέργειες, νοµοθετήµατα να παρέµβουµε ουσιαστικά
σ’ αυτό το µεγάλο αδιέξοδο το οποίο βλέπαµε να έρχεται.

Κατ’ αρχάς, µου δίνετε µια πολύ µεγάλη δυνατότητα σήµερα
να ξεκαθαρίσω κάποια πράγµατα, που αφορούν και τον παλιό
επενδυτικό νόµο του 2004, στον οποίο εσείς αναφερθήκατε,
αλλά και πολλά σηµεία του νέου αναπτυξιακού νόµου, που πι-
στεύω ότι είναι πάρα πολύ κρίσιµα για τους επενδυτές. 

Αναφέρετε ότι το ΥΠΑΝ χρωστάει πάρα πολλά χρήµατα στους
επενδυτές. Εγώ, χωρίς να θέλω να διαφωνήσω καθόλου µαζί
σας, θα παραδεχθώ πράγµατι ότι υπήρχαν πάρα πολλές εκκρε-
µότητες το 2009 σε πάρα πολλούς επενδυτές. Υπήρξε ένας ανα-
πτυξιακός νόµος µε πάρα πολλά προβλήµατα. Δε µ’ αρέσει όµως
και δε θέλω σε καµµία περίπτωση να µιλήσω για το παρελθόν. 

Θέλω να αναφέρω όµως κάποια στοιχεία προς ενηµέρωση
δική σας και των επενδυτών. Η τρύπα, το µεγάλο άνοιγµα του
αναπτυξιακού νόµου το 2009 ήταν 6,5 δισεκατοµµύρια. Και θέλω
να πω ότι αυτό το άνοιγµα δηµιουργήθηκε από το 2004 µέχρι το
2009. Σηµειώνω πως κατ’ αυτό το διάστηµα ο αναπτυξιακός
νόµος πλήρωσε µόνο 1,7 δισεκατοµµύρια ευρώ. Σήµερα που µι-
λάµε, έχουµε ξεπεράσει τα δυο τελευταία χρόνια, πληρωµές του
αναπτυξιακού νόµου πάνω από 2 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Και πιστεύω ότι εδώ µπαίνει ένα ξεκάθαρο ερώτηµα: Καλά,
πώς καταφέρατε µέσα σε δυο χρόνια να δώσετε τα 2 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ στην αγορά, στους επενδυτές του αναπτυξιακού
νόµου; Το κάναµε, αγαπητέ συνάδελφε, γιατί αξιοποιήσαµε µε
τον καλύτερο δυνατό τρόπο τους πόρους του ΕΣΠΑ. Και µιλάµε
για πόρους του ΕΣΠΑ, για σχέδια και επενδύσεις και από το
2007, που δεν είχε αξιοποιηθεί σε καµµία περίπτωση αυτό το µε-
γάλο αναπτυξιακό εργαλείο. Για παράδειγµα, θέλω να πω ότι
µόλις τον προηγούµενο µήνα πληρώσαµε 104 εκατοµµύρια ευρώ
σε έργα ανανεώσιµων πηγών ενέργειας, που είχαν ενταχθεί στον
αναπτυξιακό νόµο. 

Και όταν λέω «πληρώνουµε» θέλω να ξεκαθαρίσω και κάτι
άλλο. Δεν αναφέροµαι µόνο στις δικές µας υποχρεώσεις του
Υπουργείου. Μιλάω και για τις υποχρεώσεις που έχουν οι περι-
φέρειες απέναντι σε συγκεκριµένα σχέδια και σε συγκεκριµένους
επενδυτές. Ήδη µέσα στο 2011 έχουµε διαθέσει στις περιφέ-
ρειες γύρω στα 220 εκατοµµύρια και τις επόµενες ηµέρες  κλεί-
νουµε όλο το κοµµάτι των υποχρεώσεών µας για το 2011.
Προχθές είχαµε µια συνάντηση µε όλους τους περιφερειάρχες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Κύριε Πρόεδρε, τελειώνω, σε λίγα δευτερόλεπτα.
Τις επόµενες µέρες, λοιπόν, καλύπτουµε αυτό το µεγάλο θέµα.

Έχουν ενηµερωθεί οι περιφερειάρχες. 
Παράλληλα µε όλα αυτά, αγαπητέ συνάδελφε, κάναµε και κάτι

άλλο. 
Προσπαθήσαµε να λύσουµε το µεγάλο πρόβληµα της καθυ-

στέρησης πληρωµών, όπου υπήρχαν τα περισσότερα προβλή-
µατα, για να µπουν επιτέλους κανόνες, υπηρετώντας µια
αυστηρή σειρά πληρωµής. Διότι πιστεύω ότι κανείς δεν έχει δι-
καίωµα να παίζει µε την αγωνία του επενδυτή αυτές τις δύσκολες
ώρες που περνάει η οικονοµία µας, αυτές τις δύσκολες ώρες που
περνάει η αγορά.

Αναφέρω ότι στο παρελθόν -και πριν το 2010- η αναµονή πλη-
ρωµής ξεπερνούσε τα δύο έτη. Σήµερα καταφέραµε, µετά από
πολλές και µεγάλες προσπάθειες, να πιέσουµε αυτό το χρόνο
στους τρεις µήνες. Έχουµε, λοιπόν, µειώσει αποφασιστικά τους
χρόνους. Και πιστεύω ότι το επόµενο διάστηµα και µε άλλες πα-
ρεµβάσεις, θα µπορέσουµε να έχουµε καλύτερα αποτελέσµατα.

Ένα, επίσης, πολύ σηµαντικό σηµείο είναι να δούµε λίγο τις
αξιολογήσεις.

Κύριε Πρόεδρε, θέλω να αναφέρω ότι το 2010 εγκρίναµε χίλιες
τριακόσιες προτάσεις, ενώ το 2011 έχουν ήδη αξιολογηθεί πάνω
από χίλια πεντακόσια επενδυτικά σχέδια -µέχρι το τέλος του
2011 στοχεύουµε να φτάσουµε τις δύο χιλιάδες επενδυτικές
προτάσεις- όταν τα προηγούµενα χρόνια, ο µέσος όρος αξιολό-
γησης το χρόνο ήταν περίπου στα πεντακόσια σχέδια.

Όλα αυτά τα αναφέρω, γιατί προσπαθήσαµε από την πρώτη
στιγµή, µε συγκεκριµένες δράσεις, µε συγκεκριµένες παρεµβά-
σεις να χτίσουµε µία άλλη, µία νέα σχέση εµπιστοσύνης µεταξύ
του κράτους και του πολίτη επενδυτή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε
και τη δευτερολογία σας.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης, Ανταγω-
νιστικότητας και Ναυτιλίας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Θα αναφέρω περισσότερα στοιχεία και για το θέµα της ρευ-
στότητας που έβαλε ο αγαπητός συνάδελφος, αλλά και για το
θέµα του νέου αναπτυξιακού νόµου στη δευτερολογία µου.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Παρακαλείται ο ερωτών συνάδελφος κ. Φραγκίσκος Παρασύ-

ρης να λάβει το λόγο για τη δευτερολογία του.
ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ: Κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να σας

πω ότι, πράγµατι, σε µία δύσκολη οικονοµική συγκυρία, εγώ του-
λάχιστον προσωπικά επικροτώ τη συνολική προσπάθεια που κά-
νετε και ως Υπουργείο κι εσείς προσωπικά, για να γίνει αυτή η
επανεκκίνηση της οικονοµίας. Κι ένα από τα εργαλεία για να γίνει
αυτή η επανεκκίνηση είναι ο επενδυτικός, ο αναπτυξιακός νόµος,
έστω και αυτός που βρισκόταν σε εκκρεµότητα, µε τα επενδυτικά
σχέδια.

Μάλιστα, η προσπάθειά σας αυτή για την επίσπευση και του
ΕΣΠΑ, αλλά και µια σειρά προτάσεων και πολιτικών που έχουν
υλοποιηθεί όπως το «one stop shop» κλπ., το ηλεκτρονικό µη-
τρώο επιχειρήσεων, συµβάλλει στο να ξεκινήσει και πάλι η οικο-
νοµία, παρ’ ότι -ξαναλέω- είναι µία δύσκολη οικονοµική συγκυρία.

Αναφέρατε κι εσείς τις αδυναµίες που είχε ο προηγούµενος
επενδυτικός νόµος. Πράγµατι, αυτές οι αβλεψίες οδήγησαν σε
µία έλλειψη αναπτυξιακής στόχευσης και στρατηγικής, που εκ-
πορευόταν µέσα από τον αναπτυξιακό νόµο και οδήγησαν στην
απουσία κινήτρων για την ανταγωνιστικότητα της οικονοµίας
µας. Αυτό είχε ως αποτέλεσµα να επιδοτούνται τα πάντα από τον
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αναπτυξιακό νόµο και να έχουµε έγκριση του 98% των υποβαλ-
λόµενων σχεδίων.

Θέλω να πω ότι είναι αρκετά ενθαρρυντικά, κύριε Υπουργέ, τα
νούµερα και τα στοιχεία, τα οποία µου αναφέρατε, ότι µέχρι το
τέλος του 2011 θα έχουν αξιολογηθεί δύο χιλιάδες επενδυτικές
προτάσεις. Διότι σε προηγούµενη ερώτηση άλλου συναδέλφου
στον κ. Ρήγα, στον προηγούµενο Υπουργό, υπήρξε η αίσθηση
ότι έχουµε σε µία εκκρεµότητα δύο χιλιάδες τετρακόσια επενδυ-
τικά σχέδια.

Οπότε, πέρα από αυτό που αρχικά ανέφερα στην ερώτησή µου
για τα επενδυτικά σχέδια, τα οποία βρίσκονται σε µία εκκρεµό-
τητα, σε σχέση µε τη δεύτερη δόση και υπάρχει το µεγάλο ζή-
τηµα -αυτό που σας ανέφερα αρχικά- της ρευστότητας µέσα από
µία παγίδευση που έχουν οι επενδυτές αυτοί από το τραπεζικό
σύστηµα, υπάρχει και το ζήτηµα του πόσα επενδυτικά σχέδια
είναι ακόµα σε εκκρεµότητα να αξιολογηθούν.

Λέω ξανά ότι η προσπάθεια που κάνετε –κι αν έχετε ρίξει τους
δείκτες τόσο χαµηλά- να έχουµε µία αναµονή µόνο τριών µηνών,
είναι πράγµατι προς τιµήν σας. Θεωρώ ότι είναι µία αξιόλογη
προσπάθεια, η οποία, δοθείσης της ευκαιρίας, θα πρέπει να ανα-
δειχθεί, διότι υπάρχει µία διαφορετική αίσθηση στην αγορά. 

Λέω, όµως, ξανά ότι υπάρχουν ακόµη κάποια µικρά ζητήµατα.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
Κύριε Πρόεδρε, δύο δευτερόλεπτα.
Σε µια επικοινωνία που είχα µε την περιφέρεια, έµαθα ότι η κα-

θυστέρηση που είχε να κάνει µε τη µεταφορά και τη µεταβίβαση
των αρµοδιοτήτων από την αποκεντρωµένη περιφέρεια στην αι-
ρετή ξεπεράστηκε. Υπάρχει, όµως, ένα ζήτηµα σε σχέση µε τις
χρηµατοδοτήσεις που πρέπει να γίνουν στα όργανα ελέγχου,
έτσι ώστε να προχωρήσουν πιο γρήγορα οι αξιολογήσεις και
υπάρχει επίσης ένα ζήτηµα στη χρηµατοδότηση των επενδύ-
σεων, που έχουν γίνει µέσω leasing και επιδοτούν το επιτόκιο.
Αυτά τα δύο ζητήµατα έχουν µεταφερθεί από την αιρετή περι-
φέρεια σε σχέση µε τις αξιολογήσεις των επενδυτικών σχεδίων
που αφορούν τον αναπτυξιακό νόµο.

Σε κάθε περίπτωση, θεωρώ ότι είναι κοινή η προσπάθειά µας,
έτσι ώστε να προχωρήσουν αυτά τα επενδυτικά σχέδια και οι
αξιολογήσεις τους, αλλά και οι εκταµιεύσεις των δεύτερων δό-
σεων, για να πετύχουµε την επανεκκίνηση της οικονοµίας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Φραγκίσκο Παρασύρη.
Παρακαλείται ο Υφυπουργός Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας

και Ναυτιλίας κ. Αθανάσιος Μωραΐτης να λάβει το λόγο για να
δευτερολογήσει.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΩΡΑΙΤΗΣ: (Υφυπουργός Ανάπτυξης, Ανταγω-
νιστικότητας και Ναυτιλίας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Ολοκληρώνοντας τα περί επενδυτικού νόµου θέλω να πω, αγα-
πητέ συνάδελφε -και το επαναλαµβάνω- ότι τις επόµενες ηµέρες
κλείνουν όλες οι υποχρεώσεις µας προς όλες τις περιφέρειες
της χώρας.

Επίσης, θέλω να πω δύο λόγια για το νέο επενδυτικό νόµο γιατί
το θεωρώ πάρα πολύ σηµαντικό. Καθίσαµε και αξιολογήσαµε
όλα τα µεγάλα προβλήµατα, τα οποία είχαν προκύψει από τον
παλιό επενδυτικό νόµο και πιστεύω ότι αυτήν τη στιγµή η οικο-
νοµία µας, οι επενδυτές µας, η ελληνική οικονοµία έχει στα χέρια
της ένα εργαλείο όπου βαδίζει το δρόµο της εµπιστοσύνης, της
αξιοπιστίας και της διαφάνειας, χτίζει αυτή τη νέα σχέση που θέ-
λουµε να έχει το κράτος, η πολιτεία µε τον πολίτη, επενδυτή και
πιστεύω ότι τα αποτελέσµατα, ήδη, αρχίζουν και φαίνονται. 

Σήµερα, στο πλαίσιο του νέου επενδυτικού νόµου δεν υπάρχει
ανθρώπινο χέρι πουθενά, οι περισσότερες αξιολογήσεις και οι
έλεγχοι γίνονται ηλεκτρονικά. Βεβαίως, θέλω να δεσµευτώ και
να σας διαβεβαιώσω ότι δεν θα επαναληφθούν αυτές οι δυσά-
ρεστες εικόνες που ζούσαµε στους διαδρόµους των περιφε-
ρειών και των Υπουργείων πιέζοντας επιτροπές και δεν ξέρω τι
άλλο µπορούσε να γίνει. Θέλω να πω, λοιπόν, ότι βάζουµε ένα
τέλος σ’ όλη αυτήν τη διαδικασία.

Θέλω να επανέλθω, όµως, στο µεγάλο θέµα της ρευστότητας,
το οποίο και στην πρώτη σας τοποθέτηση και στη δεύτερη έρχε-

στε και βάζετε σήµερα. Είναι αυτό το οποίο µας βασάνισε από
την πρώτη στιγµή, είναι αυτό το µεγάλο ζήτηµα, το οποίο σκύ-
ψαµε ως Κυβέρνηση, αλλά και ως Υπουργείο για να µπορέσουµε
πράγµατι να δώσουµε αυτά τα εργαλεία, αυτές τις λύσεις ώστε
να τονώσουµε πράγµατι το µεγάλο πρόβληµα που αντιµετώπιζαν
οι ελληνικές επιχειρήσεις. 

Θέλω εδώ να ξεκαθαρίσω ότι το Υπουργείο µας εδώ και ένα
µήνα περίπου έχει ανακοινώσει έξι συγκεκριµένες δράσεις όπου
αισιοδοξούµε να φέρουν τα θετικά αποτελέσµατα στην αγορά. 

Η πρώτη µας δράση είναι να προσαρµόσουµε τα υφιστάµενα
προγράµµατα και του «JEREMIE» και του ETEAN στις τρέχουσες
ανάγκες της αγοράς. Εδώ πέρα υπάρχει κάτι το οποίο το πετύ-
χαµε µετά από µεγάλη διαπραγµάτευση και είναι η επιλεξιµότητα
του κεφαλαίου κίνησης για τις επιχειρήσεις. 

Η δεύτερη µεγάλη δράση µας είναι να µπορέσουµε να δηµι-
ουργήσουµε αυτό το µεγάλο Εγγυοδοτικό Ταµείο για επιχειρή-
σεις ύψους 500 εκατοµµυρίων ευρώ από το ΕΣΠΑ, κεφάλαιο το
οποίο Ευρωπαϊκή Τράπεζα θα τριπλασιάσει. Αυτό στοχεύει στην
παροχή δανείων δύο δισεκατοµµυρίων ευρώ προς τις ελληνικές
τράπεζες, προκειµένου αυτές µε τη σειρά τους να χρηµατοδο-
τήσουν τις ελληνικές επιχειρήσεις και σ’ αυτήν τη δύσκολη συγ-
κυρία να µπορέσει πράγµατι να φέρει αποτέλεσµα αυτή η δράση. 

Θέλω εδώ να τονίσω κάτι το οποίο έχει σχέση µε τον αναπτυ-
ξιακό νόµο. Ξέρετε πόσοι επενδυτές σήµερα δικαιούνται να πά-
ρουν την πρώτη δόση που εσείς αναφέρατε, αλλά λόγω έλλει-
ψης, κύριε Πρόεδρε, εγγυητικών επιστολών δεν µπορούν να πά-
ρουν τα χρήµατα τους; Λυπάµαι, που το λέω, αλλά σε ποια κα-
τάσταση βρίσκεται το τραπεζικό σύστηµα της χώρας το
γνωρίζουµε όλοι σ’ αυτήν την Αίθουσα πάρα πολύ καλά και πι-
στεύω ότι αυτή η δράση µας, αυτή η παρέµβασή µας θα µπορέ-
σει πράγµατι να διευκολύνει αυτούς τους ανθρώπους, αυτούς
τους επενδυτές να έρθουν και να πάρουν τα χρήµατα που πρέπει
να πάρουν από τον επενδυτικό νόµο.

Η τρίτη µας δράση είναι το Ταµείο Εγγυήσεων του 1,5 δισεκα-
τοµµυρίου πάλι από πόρους του ΕΣΠΑ, το οποίο Ευρωπαϊκή Τρά-
πεζα Επενδύσεων θα τριπλασιάσει και αυτά θα είναι χρήµατα, τα
οποία θα διευκολύνουν επενδύσεις στη χώρα µας 6 δισεκατοµ-
µυρίων, όπου θα περιλαµβάνεται κατασκευή µεγάλων δηµοσίων
έργων και µεγάλων επενδυτικών επιλογών για τη χώρα.

Η τέταρτη δράση µας είναι σε στενή συνεργασία µε τα υπό-
λοιπα κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης, Ανταγω-
νιστικότητας και Ναυτιλίας): Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Με συγ-
χωρείτε, αλλά θεωρώ ότι είναι αρκετά σηµαντικές οι
παρεµβάσεις αυτές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Καλύτερα να ήταν πε-
ρισσότερες οι δράσεις. Ολοκληρώστε, κύριε Υφυπουργέ.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης, Ανταγω-
νιστικότητας και Ναυτιλίας): Τελειώνω, απλώς έχω να αναφέρω
δύο δράσεις ακόµα. 

Η δράση αυτή θα µπορέσει να διευκολύνει τη δηµιουργία πι-
στωτικών γραµµών για τις επιχειρήσεις µέσα στην ελληνική οι-
κονοµία. Προχωρούµε τις συζητήσεις µας και πιστεύω ότι µέχρι
τα τέλη του έτους θα ολοκληρωθούν οι συζητήσεις για την Τρά-
πεζα Επενδύσεων. 

Η τελευταία παρέµβαση είναι το πρόγραµµα των 500.000.000
για τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις. Προχθές µάλιστα µε τους πε-
ριφερειάρχες της χώρας βάλαµε κάποιους κανόνες και κάποιες
προτεραιότητες. Πιστεύω ότι όλες αυτές οι δράσεις πράγµατι
θα καταφέρουν να τονώσουν την αγορά, να δώσουν κάποιες λύ-
σεις στους επενδυτές.

Κλείνω λέγοντας το εξής. Επειδή ακούµε τελευταία διάφορους
να µιλούν για παρεµβάσεις, για τόνωση της ρευστότητας και
άλλα, θέλω να πω ότι αυτές οι δράσεις δεν ήταν, κύριε Πρόεδρε,
αποτέλεσµα των τελευταίων δύο ή τριών µηνών. Υπήρξε δουλειά
δύο χρόνων και στο Υπουργείο και από την πλευρά της Κυβέρ-
νησης, αλλά πάνω απ’ όλα υπήρξε σκληρή διαπραγµάτευση στο
πλαίσιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης για να καταφέρουµε αυτά τα
αποτελέσµατα που ευελπιστούµε ότι θα είναι θετικά για την οι-
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κονοµία. 
Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε, κύριε

Υφυπουργέ.
Το πιο ανησυχητικό πάντως είναι ότι οι τράπεζες δεν χορηγούν

εγγυητικές επιστολές για τους επενδυτές, όταν οι επενδυτές
είναι έτοιµοι και ώριµοι. Παρατηρείται, λοιπόν, αυτό το φαινό-
µενο και πρέπει να λάβει κάποια προτεραιότητα ως θέµα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να σας ενηµερώσω
ότι από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν την συνεδρίαση,
αφού ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ
ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και
τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, σαράντα
πέντε φοιτητές και φοιτήτριες της ΔΑΠ ΝΔΦΚ του Πολιτικού Τµή-
µατος της Νοµικής Αθηνών. 

Η Βουλή τους καλωσορίζει και τους εύχεται καλή πρόοδο και
καλή τύχη στη ζωή τους.

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Το Προεδρείο σας ενηµερώνει ότι σήµερα, ηµέρα Παρασκευή,

όπως ξέρετε από το συνταγµατικό δίκαιο –που φαντάζοµαι ότι
θα έχετε διδαχθεί ή θα διδαχθείτε- είναι ηµέρα κοινοβουλευτικού
ελέγχου. Συγκεκριµένα, βρισκόµαστε στο στάδιο συζήτησης επι-
καίρων ερωτήσεων, γι’ αυτό και δεν υπάρχουν πολλοί Βουλευτές
στην Αίθουσα. Ερωτούν και αποσύρονται. 

Δικαίωµα λόγου έχουν µόνο ο ερωτών Βουλευτής και ο ερω-
τώµενος Υπουργός. Ούτε οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι δεν
µπορούν να παρέµβουν στην προφορική ανάπτυξη των επικαί-
ρων ερωτήσεων, όπως βλέπετε.  

Σας καλωσορίζουµε, λοιπόν και σας ευχόµαστε να έχετε αν-
τοχές στην κρίση που περνάµε, αισιοδοξία και πίστη ότι θα την
ξεπεράσουµε. 

Η τρίτη µε αριθµό 211/22-11-2011 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου της Βουλευτού του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας
κ. Λιάνας Κανέλλη προς την Υπουργό Παιδείας, Διά Βίου Μάθη-
σης και Θρησκευµάτων, σχετικά µε την ανάγκη κάλυψης των εξό-
δων µετακίνησης των εκπαιδευτικών, δεν συζητείται λόγω
κωλύµατος συντρέχοντος στο πρόσωπο της Υπουργού και δια-
γράφεται.

Η επόµενη που θα συζητηθεί είναι η τέταρτη µε αριθµό 207/22-
11-2011 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή του
Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Αθανασίου Πλεύρη προς τον
Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, σχετικά µε την αύξηση της εγ-
κληµατικότητας και του παραεµπορίου στους κεντρικότερους
δρόµους των Αθηνών.

Στην επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει ο παριστάµενος Υπουρ-
γός κ. Παπουτσής.

Το λόγο έχει ο ερωτών συνάδελφος κ. Πλεύρης για να ανα-
πτύξει προφορικά την επίκαιρη ερώτησή του.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, έχουµε απασχολήσει πολλές φορές την

Εθνική Αντιπροσωπεία µε το θέµα του παραεµπορίου και της εγ-
κληµατικότητας στο κέντρο της Αθήνας. 

Η πραγµατικότητα είναι -σεβόµενος τις απαντήσεις που έχετε
δώσει και χωρίς να θέλω να υποτιµήσω δράσεις που έχουν γίνει
και αποτελέσµατα που έχετε καταδείξει µ’ αυτές τις δράσεις- και
φαντάζοµαι ότι θα συµφωνείτε µαζί µου ότι τουλάχιστον στα ση-
µεία που σας επισηµαίνω –πέριξ της ΑΣΟΟΕ, στη Νοµική σχολή
και στα Προπύλαια, όπως και στην οδό Τοσίτσα- υπάρχει έντονη
εµφάνιση του παραεµπορίου και της εγκληµατικότητας.

Ειδικά όµως θέλω να επιµείνω στο κοµµάτι του παραεµπορίου,
κύριε Υπουργέ, διότι καθώς εκλέγεστε στην Α’ Περιφέρεια Αθη-
νών γνωρίζετε και εσείς –και ως Υπουργός, αλλά και ως Βουλευ-
τής- ότι ο Αθηναίος έµπορος, πέρα από την οικονοµική κρίση από
την οποία πλήττεται όλος ο εµπορικός κόσµος της Ελλάδας,
πλήττεται περαιτέρω από το παραεµπόριο, τις πορείες και τα
επεισόδια που γίνονται στο κέντρο της Αθήνας.

Συνεπώς, µεταφέρω αυτήν την ανησυχία του Αθηναίου εµπό-
ρου και πρέπει, επιτέλους, κύριε Υπουργέ, πέρα από αυτές τις
δράσεις που υπάρχουν από τη δική σας πλευρά, να υπάρξει µία
πλήρης εξαφάνιση -στο µέτρο του εφικτού βέβαια- αυτού του
φαινοµένου.

Κύριε Υπουργέ, η κριτική εστιάζεται κυρίως στο εξής. Στο κοµ-
µάτι που σας αναφέρουµε, υπήρχε το πανεπιστηµιακό άσυλο
προηγουµένως και παρατηρείται µία διστακτικότητα από την
πλευρά της πολιτείας, παρ’ όλο που δεν υπάρχει πλέον το κώ-
λυµα δράσης σε αυτά τα σηµεία, και γίνονται κάποιες αποσπα-
σµατικές επιχειρήσεις. Για τις επιχειρήσεις αυτές πρέπει να
υπάρχει Δηµοτική Αστυνοµία, αλλά όπως γνωρίζετε, τα Σαββα-
τοκύριακα δεν λειτουργούν αυτά τα κλιµάκια, µε αποτέλεσµα να
υπάρχει ακόµα µεγαλύτερη ένταση αυτού του φαινοµένου το
Σάββατο και την Κυριακή. 

Κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να ξέρω ποιες περαιτέρω σκέψεις
έχει το Υπουργείο σας και τι προτίθεστε να πράξετε, ώστε του-
λάχιστον σε αυτά τα σηµεία, που είναι το κέντρο της Αθήνας
αλλά και η βιτρίνα της χώρας, καθώς είναι η πρώτη επαφή του
οποιουδήποτε επισκέπτη έρχεται στην Αθήνα, τουλάχιστον στο
κοµµάτι στα Προπύλαια να παταχθεί το φαινόµενο, για να µπο-
ρέσει να λειτουργήσει οµαλά η εµπορική ζωή της πόλης. 

ΠΡΟΕΔΡEΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Πλεύρη.

Παρακαλείται ο Υπουργός Προστασίας του Πολίτη κ. Χρήστος
Παπουτσής να λάβει το λόγο, για να απαντήσει στον ερωτώντα
συνάδελφο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Προστασίας του Πολίτη):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κύριε συνάδελφε, κατ’ αρχάς θέλω να σας πω ότι το πανεπι-
στηµιακό άσυλο δεν αποτελεί πρόβληµα, όπως λέτε, ούτε βρί-
σκεται σε εισαγωγικά, όπως το διατυπώνετε στη γραπτή σας
ερώτηση. Και δεν βρίσκεται σε εισαγωγικά, ούτε αποτελεί πρό-
βληµα, όταν η διαχείρισή του από την πανεπιστηµιακή κοινότητα
γίνεται µε τον τρόπο που πρέπει και κυρίως για το σκοπό που
εξυπηρετεί. 

Αντίθετα, το πανεπιστηµιακό άσυλο αποτελεί παραδοσιακό
θεσµό που συµβολίζει τη δηµοκρατία και την ελευθερία του
λόγου. Παρά το γεγονός ότι σήµερα η δηµοκρατία µας διάγει πε-
ρίοδο ωριµότητας και η ελευθερία λόγου σε καµµία περίπτωση
δεν παρεµποδίζεται, ο θεσµός του ασύλου συνεχίζει να υφίστα-
ται για λόγους συµβολικούς, αλλά κυρίως, για να µην ξεχάσει
ποτέ η κοινωνία µας ότι στην πολύ πρόσφατη ιστορία τα πανεπι-
στήµια δεν ήταν ούτε ελεύθερα ούτε ανεξάρτητα. Συνεχίζει, λοι-
πόν, να υφίσταται ο θεσµός και νοµικά. Ο ν.4009/2011 δεν
κατήργησε το άσυλο, κύριε Πλεύρη. Αυτό που έκανε, είναι να
απλοποιήσει τις διαδικασίες άρσης του ασύλου. 

Ωστόσο, είναι αλήθεια ότι η κατάχρηση ενός θεσµού οδηγεί
αναπόφευκτα σε φαινόµενα εκφυλισµού. Έτσι, τα πιο σηµαντικά
πανεπιστηµιακά ιδρύµατα της χώρας µας, το Πολυτεχνείο, η Νο-
µική, το Οικονοµικό Πανεπιστήµιο, από σύµβολα δηµοκρατίας,
από χώρους όπου δοξάστηκε και λειτούργησε η Δηµοκρατία,
επιχειρούν ορισµένοι να τα µεταλλάξουν σε ορµητήρια εµπόρων
ναρκωτικών, εµπόρων παραεµπορίου, όπως επίσης και σε ορµη-
τήρια οργανωµένων βίαιων δράσεων, δυστυχώς, σε ορισµένες
περιπτώσεις µε την ανοχή των φοιτητικών παρατάξεων ή κά-
ποιων οργανωµένων µειοψηφιών, οι οποίες προσβάλλουν µε
αυτόν τον τρόπο τόσο την ίδια την ουσία και την αξία του πανε-
πιστηµιακού ιδρύµατος όσο και της ίδιας της πανεπιστηµιακής
κοινότητας.

Απέναντι σε αυτά τα φαινόµενα, η Κυβέρνηση έχει αντιτάξει
ένα ευρύτερο σχέδιο, όπου συµµετέχουν πολλά Υπουργεία και
φορείς, διότι τα ναρκωτικά και το παραεµπόριο, στα οποία ανα-
φέρεστε, δεν αποτελούν προβλήµατα στα οποία η λύση είναι αµι-
γώς αστυνοµική. Γι’ αυτό, ειδικά για τα ναρκωτικά, αποφασίσαµε
ότι το πρώτο βήµα πρέπει να είναι η µεταφορά των κέντρων απε-
ξάρτησης από το κέντρο της Αθήνας στα νοσοκοµεία. 

Θυµάµαι, πριν ακριβώς από ένα χρόνο, όταν από το ίδιο Βήµα
τόνιζα αυτήν την αλήθεια, αυτήν την αναγκαιότητα, πολλές από
τις πτέρυγες της Βουλής έκαναν πως δεν καταλαβαίνουν, όχι
γιατί δεν καταλάβαιναν, όχι γιατί αγνοούσαν την πραγµατικό-
τητα, αλλά για ποιο λόγο; Διότι είχαν επιλέξει αυτόν τον τοµέα
για την άσκηση της αντιπολιτευτικής τους δράσης.

Σήµερα, µετά από προσπάθειες πολλών µηνών, υλοποιήθηκε
από τις 7 Νοεµβρίου αυτό το σχέδιο και έτσι το αρµόδιο Υπουρ-
γείο Υγείας έκλεισε και την τελευταία µονάδα ΟΚΑΝΑ που λει-
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τουργούσε στα πέριξ του χώρου του Πολυτεχνείου. Με αυτόν
τον τρόπο αποµακρύναµε τους τοξικοµανείς από τις πιάτσες που
είχαν στήσει οι έµποροι γύρω από τους κατά τόπους ΟΚΑΝΑ και
πλέον τώρα τους παρέχεται η ιατρική φροντίδα, που πράγµατι
έχουν ανάγκη γιατί είναι άρρωστοι άνθρωποι, σε κατάλληλους
χώρους στα νοσοκοµεία. 

Πέραν αυτών, το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη δίνει το
παρόν καθηµερινά µε χιλιάδες αστυνοµικούς και συνεχείς επιχει-
ρήσεις µικρής ή µεγάλης εµβέλειας, επιδιώκοντας να αποκατα-
στήσει το αίσθηµα ασφάλειας των πολιτών. Ενδεικτικά θα σας
αναφέρω ότι µόνο για την περιοχή Τοσίτσα και Στουρνάρα κατά
το τελευταίο πεντάµηνο διετέθηκαν σε βάρδιες χίλιοι επτακόσιοι
είκοσι πέντε αστυνοµικοί και έχουν ελέγξει δύο χιλιάδες εκατόν
δώδεκα άτοµα.

Αλλά ας µιλήσουµε για το παραεµπόριο. Γνωρίζετε πολύ καλά
–είστε νοµικός άριστος, γνωρίζετε ακριβώς τη λειτουργία του
νόµου- ότι δεν είναι δουλειά της Ελληνικής Αστυνοµίας, δεν ανή-
κει στην αρµοδιότητα της Ελληνικής Αστυνοµίας. Παρ’ όλα αυτά,
όµως, η Ελληνική Αστυνοµία συµµετέχει αδιαλείπτως στα µεικτά
κλιµάκια µε τη Δηµοτική Αστυνοµία, η οποία έχει την αποκλει-
στική αρµοδιότητα για το παραεµπόριο, προκειµένου να προστα-
τέψουµε τους ανθρώπους της κατά την άσκηση των καθηκόντων
τους. 

Μάλιστα, συµπτωµατικά, την ίδια µέρα που καταθέσατε την
ερώτηση στις 22 Νοεµβρίου η Ελληνική Αστυνοµία συνέδραµε
το Δήµο Αθηναίων σε µία ευρεία επιχείρηση που πραγµατοποι-
ήθηκε στις οδούς Ακαδηµίας και Μασσαλίας, αποστέλλοντας
τρεις µεικτές περιπολίες και µια διµοιρία των ΜΑΤ.

Τέλος, επιτρέψτε µου, κύριε  Πρόεδρε, να κάνω ένα σχόλιο,
αφού πρώτα καταθέσω τον τρίτο απολογισµό, τον οποίο παρου-
σιάζει η Κυβέρνηση διά του Αντιπροέδρου κ. Θόδωρου Πάγκα-
λου, ο οποίος δηµοσιεύτηκε µόλις προχθές, απαντώντας σε
διάφορα σχόλια τα οποία έκανε ο Δήµαρχος κ. Καµίνης αλλά και
άλλοι φορείς των Αθηνών οι οποίοι εξαντλούν την αντιπολιτευ-
τική τους δράση στο πεδίο της διαχείρισης του κλίµατος φόβου
στην κοινωνία. Θέλω να το καταθέσω στα Πρακτικά, είναι ο πλή-
ρης απολογισµός όλων των δράσεων και όλων των Υπουργείων
πέραν του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη, το οποίο δρα-
στηριοποιείται σε όλους τους τοµείς, συνδράµοντας και τα άλλα
Υπουργεία.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Προστασίας του Πολίτη κ. Χρή-
στος Παπουτσής καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα
έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βου-
λής)

Ωστόσο, όµως, επειδή ακούω τις τελευταίες ηµέρες τόσο τον
Δήµαρχο τον κ. Καµίνη, όσο και τον Αντιδήµαρχο, ο οποίος µά-
λιστα είναι αρµόδιος για τη Δηµοτική Αστυνοµία, ο οποίος πε-
ριέρχεται σε διάφορα Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης, αλλά και στα
δηµοτικά διαµερίσµατα, όπως προσφάτως στο έκτο διαµέρισµα
της Αθήνας και αναφέρεται στον απολογισµό δράσης και στα
προβλήµατα που αντιµετωπίζει ο ίδιος, έχουµε το εξής φαινό-
µενο, κύριε  Πρόεδρε. Είναι πάρα πολύ καλή η δουλειά της Αστυ-
νοµίας, κάνει τεράστια δουλειά η Αστυνοµία στο κέντρο της
Αθήνας και τη χαιρετίζουν ο κ. Αρβαντίνης, αν δεν κάνω λάθος,
ο οποίος προέρχεται απ’ ό,τι αντελήφθην και εγώ από τη συνι-
στώσα του κ. Στέφανου Μάνου, η οποία στήριξε και τον Δήµαρχο
τον κ. Καµίνη, αγνοώντας βέβαια ότι ο κ. Αρβαντίνης βρίσκεται
στη θέση αυτή, ακριβώς διότι στηρίχθηκε η υποψηφιότητα του
κυρίου Δηµάρχου από το βασικό κορµό του ΠΑΣΟΚ και µεταξύ
αυτών, κυρίως από τον ίδιο προσωπικά ως Βουλευτή Αθηνών και
τι αναφέρει; Είναι πάρα πολύ καλό το έργο της Αστυνοµίας, αλλά
το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη δεν κάνει τίποτα. Ντροπή!
Επιτέλους, ντροπή! Ας σοβαρευτούµε, ας ασκήσουµε τη δουλειά
µας, ας κάνουµε τη δουλειά µας, ας λειτουργήσουµε σοβαρά και
εν πάση περιπτώσει, εγώ αναγνωρίζω τις αδυναµίες –και εσείς
αναφερθήκατε- της Δηµοτικής Αστυνοµίας, η οποία δεν δουλεύει
τα Σαββατοκύριακα και έτσι δεν υπάρχει άνθρωπος που να έχει
αρµοδιότητα -κατά νόµο αρµοδιότητα- για την ενασχόληση για
το παραεµπόριο. Και εάν δεν µπορούν ή εάν δεν µπορεί να λει-
τουργήσει η Αυτοδιοίκηση µε τη Δηµοτική Αστυνοµία στο πλαίσιο

των αρµοδιοτήτων που έχει πάρει, τότε ας έλθει η Δηµοτική
Αστυνοµία στο Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη να λειτουρ-
γήσει στο πλευρό της Ελληνικής Αστυνοµίας, να εκπαιδευτεί, να
συµβάλει και αυτή και µε αυτόν τον τρόπο να ενισχύσουµε την
αποτελεσµατικότητα των δυνάµεων. Αυτή, όµως, η ιστορία να
παίζουµε τένις, πετώντας το µπαλάκι των ευθυνών από τον έναν
στον άλλο και  στην πραγµατικότητα να κρυβόµαστε πίσω από
το δάκτυλό µας κάποτε πρέπει να τελειώνει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Είχατε βγάλει κοινές
περιπολίες;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Προστασίας του Πολίτη):
Βεβαίως.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Λειτουργούν;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Προστασίας του Πολίτη):

Βεβαίως και λειτουργούν σταθερά και καθηµερινώς, µε πολύ µε-
γάλο αριθµό µάλιστα αστυνοµικών, οι οποίοι συνδράµουν, αλλά
συνδράµουν πώς; Για να µη συµπλέκονται οι δηµοτικοί αστυνο-
µικοί µε τους παραεµπόρους ή τους µετανάστες. Αυτή είναι η
πραγµατικότητα. 

Θέλω όµως να επανέλθω στο θέµα, γιατί…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Στη δευτερολογία σας,

κύριε  Υπουργέ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Προστασίας του Πολίτη):

Ευχαρίστως, κύριε  Πρόεδρε, θα συνεχίσω στη δευτερολογία. 
Όµως το σηµαντικό θέµα είναι –και θέλω να κάνω έκκληση

προς όλες τις κατευθύνσεις- το εξής:
Η προσπάθεια για την αναβάθµιση του κέντρου της Αθήνας,

για την αποκατάσταση του αισθήµατος ασφαλείας των πολιτών
είναι συλλογική. Δεν είναι υπόθεση ούτε ενός Υπουργείου ούτε
ενός Υπουργού. Είµαι ο τελευταίος που θα ήθελε ανασφάλεια
στην πόλη όπου κατοικώ, δρω και εκλέγοµαι και είµαι ταυτό-
χρονα ο πρώτος που ενδιαφέρεται καθηµερινά, για να έχει απο-
τέλεσµα η συγκεκριµένη παρέµβαση της Αστυνοµίας, σε όλους
τους τοµείς του δικού µου χώρου ευθύνης. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Το λόγο έχει ο ερωτών συνάδελφος, κ. Πλεύρης, για να δευ-

τερολογήσει.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κύριε Υπουργέ, ειλικρινά βλέπετε ότι

και η διάθεσή µου δεν είναι η διάθεση µιας στείρας αντιπολίτευ-
σης, γιατί πραγµατικά αυτήν τη στιγµή –και το ζούµε- ο Αθηναίος
έµπορος και ο πολίτης δεν ενδιαφέρεται να δει εδώ πέρα να τσα-
κωνόµαστε, για να πάµε να κερδίσουµε κάτι παραπάνω. Εγώ
οφείλω να πω, όµως, παρ’ ότι δεν στηρίξαµε τον κ. Καµίνη ούτε
τον κ. Αβραντίνη, ότι από την πλευρά του ο δήµος έχει τα εύλογα
παράπονά του, κάνει και αυτός τις προσπάθειές του, γιατί έρχε-
ται και λέει –και πολλές φορές έχω συζητήσει µε τον κ. Καµίνη
πάνω σε αυτό που είπατε- ότι πρέπει να δούµε ποιος ο ρόλος
της Δηµοτικής Αστυνοµίας και ποιες είναι οι δυνατότητές της,
γιατί είναι µια Δηµοτική Αστυνοµία που δεν έχει οπλισµό, που
πρέπει να έχει πάντα την παρουσία τής αστυνοµίας για να µπο-
ρέσει να κάνει την οποιαδήποτε δράση. Καταλαβαίνετε ότι της
φορτώσαµε µια αρµοδιότητα την οποία δεν ζήτησε, το παρεµπό-
ριο. Και έρχεται και ο δήµος από την πλευρά του και λέει «εγώ
πώς θα πάω να µπω σε σηµεία, όταν δεν έχω την Αστυνοµία;». 

Πολλές φορές, κύριε Υπουργέ, θεωρώ ότι υπάρχει πανσπερ-
µία αρµοδιοτήτων σε αυτό το κοµµάτι. Εννοώ ότι τύποις είναι της
Δηµοτικής Αστυνοµίας.  Κατ’ ουσίαν, όµως, πρέπει να είναι και
το ΣΔΟΕ, για να πιστοποιεί εκεί, τις παραβάσεις που έχουν να
κάνουν µε τα θέµατα παρεµπορίου, φοροδιαφυγής, οτιδήποτε,
πρέπει να υπάρχει Αστυνοµία, για να µπορέσει, όπως είπατε και
στον Πρόεδρο, να διασφαλίσει τη δράση της Δηµοτικής Αστυνο-
µίας. Στις 8-11-2011, όπως γνωρίζετε, στο σηµείο που κάνατε την
επιχείρηση µετά, στις 22 του µηνός, είχαν κτυπηθεί και είχε γίνει
επίθεση σε δηµοτικούς αστυνοµικούς. Θεωρώ, λοιπόν, ότι και
από την πλευρά του ο δήµος έχει ενστάσεις, όχι αναγκαστικά
προς το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη, αλλά ως προς το
σύνολο δράσης και λέει «και εµείς µόνοι µας δεν µπορούµε».

Ίσως µια µητροπολιτικού τύπου αστυνοµία στο Δήµο Αθη-
ναίων, που είναι µητροπολιτικός δήµος ή µια παρουσία της Δη-
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µοτικής Αστυνοµίας ως ξεχωριστού κλιµακίου στον κλάδο της
Αστυνοµίας, να ήταν µια λύση. 

Ως προς τον ΟΚΑΝΑ, από την πρώτη στιγµή επί κ. Αβραµόπου-
λου και εν συνεχεία επί κ. Λοβέρδου που το υλοποίησε, θεωρώ
ότι ήταν υποχρεωτικό να γίνει. Δεν µπορούσαν να υπάρχουν στο
κέντρο της Αθήνας µονάδες ΟΚΑΝΑ όχι γιατί έχουµε πρόβληµα
µε τους ανθρώπους που είναι θύµατα όλης αυτής της κατάστα-
σης, αλλά γιατί ακριβώς θύλακες της εµπορίας ναρκωτικών δρα-
στηριοποιούνταν και κρύβονταν πίσω από το ανώνυµο κέντρο και
το πλήθος και δεν µπορούσαν να φυλαχθούν οι µονάδες ΟΚΑΝΑ
εκεί πέρα. Αντιθέτως τώρα, η µεταφορά στα νοσοκοµεία κατά
την άποψή µου, δίνει τη δυνατότητα να µην έχουµε το φαινόµενο
που παρατηρείται στο κέντρο της Αθήνας. 

Κύριε Υπουργέ, εγώ σας λέω ότι είµαι απ’ αυτούς που σπάνια
θα µιλήσω εναντίον του έργου της Ελληνικής Αστυνοµίας. Πι-
στεύω ότι κάνουν κατά τον καλύτερο τρόπο τη δουλειά τους. Και
οπωσδήποτε θα συµφωνήσω ότι δεν είναι έργο µόνο της Ελλη-
νικής Αστυνοµίας. Πρέπει, όµως, κάτι να κάνουµε. Πρέπει να κά-
νουµε κάτι παραπάνω ίσως, σε σύνθετες δράσεις, ώστε τουλά-
χιστον µε τη συνεχή παρουσία σε αυτά τα σηµεία, να µπορέ-
σουµε να σπάσουµε τις αγορές που έχουν γίνει. Μάλιστα σε µια
ερώτησή σας ορθώς λέτε για το νόηµα που έχουν τα Προπύλαια
και πόσο πολύ αδικούνται ειδικά τα Προπύλαια –εγώ θα έλεγα
όλα τα σηµεία- απ’ αυτήν την κατάσταση που έχουµε.

Όταν λέω «το πανεπιστηµιακό άσυλο» είναι σε εισαγωγικά,
προφανώς, γιατί αναφέροµαι στο άσυλο που στην πραγµατικό-
τητα δεν έχει καµµία σχέση µε το πανεπιστηµιακό άσυλο, δηλαδή
στο λεγόµενο άσυλο που πάει να καλύψει αυτές τις δράσεις.
Θεωρώ, κύριε Υπουργέ, ότι πλέον ο νόµος όπως έχει γίνει, σας
δίνει τη δυνατότητα δράσης, χωρίς να έχετε τις στρεβλώσεις που
είχατε στο παρελθόν, όπου τελικά υπήρχε πλήρης εξάρτηση από
την πανεπιστηµιακή κοινότητα. Τώρα, λοιπόν, εάν γίνει µία δράση
και κατά τη διάρκειά της πάει να µπει κάποιος µέσα για να καλυ-
φθεί, θεωρώ ότι όπως είναι δοµηµένος ο νόµος, σας δίνει τη δυ-
νατότητα να δράσετε. Καταλαβαίνω τις δυσκολίες. Καταλαβαίνω
τη δυσκολία να γίνει η δράση είτε υπάρχει είτε δεν υπάρχει η
ρύθµιση, όταν υπάρχουν µέσα συγκεκριµένες φοιτητικές παρα-
τάξεις ή συγκεκριµένοι µη πανεπιστηµιακοί άνθρωποι. Γι’ αυτόν
το λόγο µε βλέπετε να είµαι προσεκτικός.

Από την άλλη πλευρά, όµως, πρέπει να υπάρξει µία ίσως πιο
έντονη παρουσία σε αυτά τα σηµεία και µία συνεννόηση µε το
δήµο, για να µπορέσουν να υπάρξουν δράσεις και το Σαββατο-
κύριακο, γιατί τότε έχουµε και το µεγάλο πρόβληµα, όταν δεν
λειτουργεί Δηµοτική Αστυνοµία, µε αποτέλεσµα να υπάρχει το
παραεµπόριο και να µην υπάρχει φορέας πάταξης του παραεµ-
πορίου, να περνάει δηλαδή ο αστυνοµικός και να µην µπορεί να
κάνει δράση εκείνη τη στιγµή.

Θεωρούµε, λοιπόν, ότι αυτές οι στρεβλώσεις, σε συνεννόηση
µε τους συναρµόδιους Υπουργούς και µε το δήµο, πρέπει να λυ-
θούν επιτέλους, κύριε Υπουργέ. Ας αναλάβετε εσείς την πρωτο-
βουλία ή οποιοσδήποτε άλλος, διότι δεν µπορεί να συνεχιστεί
αυτό το φαινόµενο, ειδικά τα Σαββατοκύριακα, µε αποτέλεσµα
να έρχονται οι έµποροι της Αθήνας και να λένε εύλογα ότι «µέσα
σε όλη αυτήν την οικονοµική κρίση, τουλάχιστον, λύστε µας αυτά
τα δύο». Το µεν Σύνταγµα δεν µπορεί να λειτουργήσει λόγω τού
ότι συχνά κλείνει, η δε Οµόνοια λόγω της κατάστασης του πα-
ραεµπορίου. Θεωρώ ότι µπορεί να γίνει κάτι παραπάνω µε συν-
τονισµένες δράσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Πλεύρη.

Ο Υπουργός Προστασίας του Πολίτη, κ. Χρήστος Παπουτσής,
έχει το λόγο, για να δευτερολογήσει.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Προστασίας του Πολίτη):
Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Δύο διευκρινίσεις θέλω να κάνω, συµφωνώντας στο πνεύµα
των διατυπώσεων του κ. Πλεύρη, που το θεωρώ απαραίτητο
τόσο για τη Βουλή, όσο και για τα Πρακτικά, όσο και για την κοινή
γνώµη. 

Θέλω να αποσαφηνίσω ότι για τις παραβάσεις που αφορούν
το υπαίθριο εµπόριο και τις λαϊκές αγορές, δεν προβλέπονται
ποινικές κυρώσεις, παρά µόνο διοικητικές, µόνο πρόστιµα. Η αρ-

µοδιότητα αυτή του ελέγχου τήρησης των διατάξεων για το υπαί-
θριο εµπόριο έχει ανατεθεί στη Δηµοτική Αστυνοµία, ύστερα από
διαπιστωτικές πράξεις των οικείων γενικών γραµµατέων της πε-
ριφέρειας. 

Δεδοµένου, λοιπόν, ότι τα αστυνοµικά όργανα δεν νοµιµοποι-
ούνται ενεργητικά, για τη βεβαίωση των διοικητικών προστίµων
στους παραβάτες τού νόµου περί υπαιθρίου εµπορίου, οι υπη-
ρεσίες της Γενικής Αστυνοµικής Διεύθυνσης Αττικής, στο πλαί-
σιο της αποστολής τους και επειδή ακριβώς έχουµε δεσµευθεί
και έχω προσωπικά δεσµευθεί εγώ, προς το Δήµαρχο, κ. Καµίνη,
συνδράµουν το έργο της Δηµοτικής Αστυνοµίας, όταν η ίδια επι-
χειρεί. 

Τέλος, όσον αφορά τις αποθήκες του παραεµπορίου, εκεί γί-
νονται συνεχείς δράσεις µε πολύ σηµαντικά αποτελέσµατα από
τις δυνάµεις της Ελληνικής Αστυνοµίας και σε συνεργασία, σε
πολλές περιπτώσεις, µε το ΣΔΟΕ. Και πάλι, όµως, το να πετύχουν
την αποκάλυψη µιας αποθήκης στην πράξη, δεν λέει πολλά
πράγµατα, παρά µόνο επιβαρύνει την Ελληνική Αστυνοµία µε πε-
ρισσότερο έργο, γιατί πρέπει να τη φυλάει στη συνέχεια, γιατί
χρειάζεται το ΣΔΟΕ να κάνει τις διαπιστωτικές πράξεις για το εάν
και κατά πόσο πρόκειται περί παρανόµου εµπορίου ή γνησίων
προϊόντων εµπορίου, τα οποία διατίθενται παρανόµως στην
αγορά. 

Όλα αυτά είναι θέµατα τα οποία εκφεύγουν της δικής µας αρ-
µοδιότητας και του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη και απαι-
τούν τη συνεργασία είτε των δηµοτικών αρχών είτε αλλαγή του
νοµοθετικού πλαισίου και ενδεχοµένως, πιο αυστηρές κυρώσεις
για τους παραβάτες είτε, όπως σας είπα προηγουµένως, µία ρι-
ζική λύση όπου η Δηµοτική Αστυνοµία έρχεται, υπό την εποπτεία
και τη λειτουργία του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη και
λειτουργεί, εκπαιδευόµενη, βεβαίως, στο πλαίσιο της δράσης
της Ελληνικής Αστυνοµίας και στο σχεδιασµό της Ελληνικής
Αστυνοµίας, ως αστυνοµία η οποία είναι για το κέντρο της πόλης.
Αυτό θα εξυπηρετούσε πάρα πολύ, πράγµατι και θα ενίσχυε και
θα απελευθέρωνε αστυνοµικές δυνάµεις για την ενίσχυση της
αστυνόµευσης και τη δίωξη της εγκληµατικότητας και στην ευ-
ρύτερη περιφέρεια της Αθήνας και της Αττικής. 

Όσον αφορά τώρα την άλλη πρόταση, η οποία επανέρχεται
συνεχώς, ως να είναι αυτή η οποία ως εκ του θαύµατος θα δώσει
τη λύση, είναι να έχουµε, λέει, διµοιρίες των ΜΑΤ έξω από τις
σχολές. Είµαι απόλυτα βέβαιος ότι κανείς σε αυτήν την Αίθουσα
δεν µπορεί να φανταστεί ελληνικά πανεπιστήµια µε τη δική τους
ιστορία, τη δική τους διαδροµή, το δικό µας πνεύµα δηµοκρατίας
που λειτουργεί, ως φρουρούµενα από αστυνοµικές αρχές, διότι
αυτό θα προέκυπτε. 

Όµως, όσον αφορά τις ρυθµίσεις για το πανεπιστηµιακό
άσυλο, πράγµατι τα Προπύλαια δεν µπορεί να θεωρούνται πανε-
πιστηµιακό άσυλο, για να εγκαθίστανται οι διάφοροι µικροέµπο-
ροι και να ασκούν παράνοµο εµπόριο –αυτό είναι καθαρό- όπως
δεν ισχύει και για τους δρόµους γύρω από τη Νοµική Σχολή και
γύρω από το Πανεπιστήµιο. 

Τι συµβαίνει όµως; Συµβαίνει κάτι που πρέπει να το αντιµετω-
πίσει και η ίδια η πανεπιστηµιακή κοινότητα, οι ίδιες οι πανεπι-
στηµιακές αρχές και –θα έλεγα- πρώτα απ’ όλα οι ίδιοι οι φοιτη-
τές. Υπάρχουν οργανωµένες µειοψηφίες στους φοιτητικούς χώ-
ρους, που είτε θεωρούν ότι εκφράζουν την αλληλεγγύη τους
προς παράνοµους µετανάστες είτε και εγώ δεν ξέρω για ποιους
άλλους λόγους µπορεί να συµβαίνει, στην πραγµατικότητα, κα-
λύπτουν τους παράνοµους µετανάστες, οι οποίοι λειτουργούν
στο παραεµπόριο, όταν εµφανίζονται οι αστυνοµικές αρχές και
είτε τους καλύπτουν µέσα στις σχολές είτε βγαίνουν οι ίδιοι –
προς συµπαράστασή τους- για να συγκρουστούν µε τις αστυνο-
µικές αρχές. 

Εδώ τίθεται το εξής θέµα: θα έχουµε καθηµερινές εστίες έν-
τασης έξω από τα πανεπιστήµια, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται για
την ίδια τη λειτουργία των σχολών; Ένα έχω να πω. Αυτός ο προ-
βληµατισµός...

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Για το θέµα αυτό παίρ-
νουν θέση η πανεπιστηµιακή κοινότητα και οι πρυτανικές αρχές; 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Προστασίας του Πολίτη):
Βεβαίως, παίρνουν θέση λέγοντας ότι δεν θέλουν το παραεµπό-
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ριο έξω από τη σχολή τους, αλλά για τη συγκεκριµένη δράση
που γίνεται και οι ίδιοι ανησυχούν, χωρίς να έχουµε κάποια αντί-
δραση επί του θέµατος. Αυτό είναι το κρίσιµο θέµα και ο µεγάλος
µας προβληµατισµός. 

Πάντως, σε ό,τι αφορά το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη
σε πολιτικό επίπεδο, συνεργαζόµαστε µε τον Αντιπρόεδρο της
Κυβέρνησης, τον κ. Πάγκαλο, στις τεράστιες και πολύ σηµαντι-
κές προσπάθειες τις οποίες κάνει, για το συντονισµό του έργου
όλων των συναρµοδίων Υπουργείων, που οι δράσεις τους εµπί-
πτουν στο σχέδιο για την αναβάθµιση του κέντρου της Αθήνας. 

Ταυτόχρονα, προσπαθούµε µε κάθε τρόπο, ούτως ώστε οι
αστυνοµικές αρχές να συµβάλλουν στη λειτουργία της δηµοτι-
κής αρχής, όπως επίσης και µε δικές τους πρωτοβουλίες να προ-
χωρήσουν στην αντιµετώπιση του παραεµπορίου και των ναρκω-
τικών. 

Θέλω να πιστεύω, ως προς αυτό που ήδη έχουν αρχίσει να
βλέπουν οι Αθηναίοι πολίτες, ότι όχι µόνο θα παραµείνει µια κα-
τάσταση, η οποία θα βελτιώνεται συνεχώς, αλλά όλοι σε λίγο
χρόνο –όταν θα απελευθερωθούν και οι αστυνοµικές αρχές από
τα άλλα τους καθήκοντα και τις δραστηριότητες που έχουν,
λόγω δυστυχώς, των καθηµερινών κοινωνικών εντάσεων- θα µπο-
ρέσουµε να δούµε και πολύ σηµαντικότερα αποτελέσµατα. 

Πάντως, όσον αφορά την Τοσίτσα, κατ’ αρχάς, αυτήν τη
στιγµή, έχει αρχίσει να αποκαθίσταται πλήρως το τοπίο, όσο δε,
αφορά τα Προπύλαια και τη Μασσαλίας, εκεί γίνονται σχεδόν κα-
θηµερινές επιχειρήσεις και ελπίζω ότι τα αποτελέσµατα θα είναι
πάρα πολύ θετικά.

Αντιλαµβάνοµαι και συµµερίζοµαι τόσο την αγωνία του κυρίου
συναδέλφου όσο και την αγωνία όλου του εµπορικού κόσµου της
Αθήνας για τα προβλήµατα που δηµιουργούνται από τη λειτουρ-
γία του παραεµπορίου. Όµως τονίζω για τελευταία φορά –και
κλείνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε- το εξής: προς Θεού, όχι τα πυρά
στο Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη! Τα πυρά αφορούν
όλους µας, γιατί –κακά τα ψέµατα- η µετανάστευση ήταν µια
βόµβα, την οποία φτιάχναµε µόνοι µας στην αυλή του σπιτιού
µας για δεκαετίες. Τελεία και παύλα!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον
Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, κ. Χρήστο Παπουτσή. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη
συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα «Εργαστήρι Δη-
µοκρατίας» που οργανώνει το Ίδρυµα της Βουλής, είκοσι τρεις
µαθητές και µαθήτριες και ένας εκπαιδευτικός συνοδός τους,
από το 7ο Δηµοτικό Σχολείο Αλίµου. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σας εύχεται καλή πρόοδο. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Η πρώτη µε αριθµό 203/22-11-2011 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου της Βουλευτού του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κι-
νήµατος κ. Βασιλικής Τσόνογλου-Βυλλιώτη προς τον Υπουργό
Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, σχετικά µε την απαλλαγή
από τα τέλη του έκτακτου ειδικού τέλους Ηλεκτροδοτούµενων
Δοµηµένων Επιφανειών (ΕΕΤΗΔΕ) των δικαιούχων κατοικιών από
τον Οργανισµό Εργατικής Κατοικίας, δεν συζητείται λόγω αναρ-
µοδιότητας και διαγράφεται. 

Η τρίτη µε αριθµό 212/22-11-2011 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου του Βουλευτή του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ.
Νικολάου Καραθανασόπουλου προς τον Υπουργό Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης, σχετικά µε την αντιµετώπιση των προ-
βληµάτων των εργαζοµένων στο εργοστάσιο FULGOR στους Αγί-
ους Θεοδώρους Κορινθίας, δεν συζητείται λόγω κωλύµατος
συντρέχοντος στο πρόσωπο του Βουλευτού και διαγράφεται. 

Η πέµπτη µε αριθµό 205/22-11-2011 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου του Ανεξάρτητου Βουλευτή κ. Παναγιώτη Κουρουµ-
πλή προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε το νοµικό
καθεστώς που ρυθµίζει το ελληνικό χρέος, δεν συζητείται λόγω
κωλύµατος συντρέχοντος, στο πρόσωπο του Υπουργού και δια-
γράφεται.

Θα συζητηθεί η δεύτερη µε αριθµό 200/22-11-2011 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού της Νέας Δηµοκρα-
τίας κ. Έλενας Ράπτη προς τον Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης, σχετικά µε την ανάγκη εφαρµογής εθνικής πολιτι-

κής για τον καρκίνο του µαστού.
Στην ερώτηση εκ µέρους της Κυβερνήσεως θα απαντήσει ο

Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, κ. Μιχάλης Τι-
µοσίδης.

Το λόγο έχει η ερωτώσα συνάδελφος κ. Έλενα Ράπτη, προκει-
µένου να αναπτύξει προφορικά την ερώτησή της.

ΕΛΕΝΗ ΡΑΠΤΗ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, µε σηµείο
αναφοράς τις µετρήσεις που δηµοσιεύονται σε ιατρικές µελέτες
για τον καρκίνο, µε την ανάγκη της εδραίωσης της άποψης πως
ο καρκίνος αποτελεί συχνά µία ιάσιµη νόσο, αλλά και µε την
ανάγκη αποτελεσµατικής δράσης σε επίπεδο πρόληψης και αν-
τιµετώπισης της νόσου, εκφράζω σήµερα, την ανησυχία µου για
το θέµα του καρκίνου του µαστού, που εµφανίζει το τελευταίο
διάστηµα αυξανόµενη συχνότητα περιστατικών.

Νοµίζω πως θα συµφωνήσετε –είναι άλλωστε κοινή διαπί-
στωση- ότι η εφαρµογή ειδικής εθνικής πολιτικής για τον καρκίνο
του µαστού γίνεται πλέον αναγκαία, αφού η νόσος αγγίζει µε-
γάλο αριθµό του πληθυσµού και οδηγεί, όπως άλλωστε και οι
υπόλοιπες µορφές καρκίνου, σε τραγικές ανθρώπινες απώλειες
και ταυτόχρονα, σε σοβαρές κοινωνικές και οικονοµικές επιπτώ-
σεις.

Χρειάζεται, λοιπόν, σύγχρονη και ολοκληρωµένη προληπτική
θεραπευτική αλλά και µεταθεραπευτική πολιτική και µία παράλ-
ληλη λειτουργική υποδοµή, η οποία θα συντονίζει την προσπά-
θεια, θα καταγράφει µε αξιοπιστία το ρυθµό της προόδου και θα
αξιολογεί τις ενεργές πολιτικές ως προς το τελικό αποτέλεσµα,
που είναι η µείωση των ποσοστών της νόσου.  

Με τον καρκίνο του µαστού να αποτελεί µία συχνή αιτία θανά-
του στις γυναίκες, θέλω να σας ρωτήσω, κύριε Υπουργέ, εάν
υπάρχει στοχευµένο εθνικό σχέδιο δράσης για τη συγκεκριµένη
µορφή καρκίνου και εάν έχετε αποκαταστήσει τις ελλείψεις του
συστήµατος υγείας, µεταξύ των οποίων η ανάγκη λειτουργίας
αρχείου νεοπλασιών και εξειδικευµένων κέντρων αναφοράς για
την αποτύπωση τού πραγµατικού µεγέθους του προβλήµατος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε την κ.
Ράπτη.

Το λόγο έχει ο Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγ-
γύης, κ. Μιχάλης Τιµοσίδης, προκειµένου να απαντήσει στην
ερωτώσα συνάδελφο.

ΜΙΧΑΗΛ ΤΙΜΟΣΙΔΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Θέλω να επισηµάνω ότι η ερώτηση της κυρίας συναδέλφου
και εύστοχη είναι και επίκαιρη γιατί γίνεται ακριβώς την περίοδο
που στο Υπουργείο Υγείας έχουµε ήδη ξεκινήσει όλες αυτές τις
δράσεις και όλα όσα πολύ εύστοχα επισηµαίνετε. Αυτό το πρό-
βληµα είναι από τις βασικότερες αιτίες θανάτου του σύγχρονου
ατόµου, ιδιαίτερα δε των ανθρώπων που ζουν σε κοινωνίες µε
καλό βιοτικό επίπεδο. Είναι τα νοσήµατα πολιτισµού, όπως λένε,
και της αύξησης του µέσου όρου ζωής.

Γι’ αυτό πρέπει µία πολιτεία να αντιµετωπίσει όλο αυτό το
φάσµα των προβληµάτων µε οργανωµένο αλλά κυρίως µε ενιαίο,
τεκµηριωµένο και µε σύγχρονες επιστηµονικές γνώσεις σχέδιο.
Αυτό, λοιπόν, το εθνικό σχέδιο δράσης, που πολύ εύστοχα επι-
σηµάνατε, έχει ξεκινήσει εδώ και λίγους µήνες, συγκεκριµένα
από την 1η Ιουλίου, όπου ήταν η έναρξη του προγράµµατος.
Είναι ένα ολοκληρωµένο πλέγµα από παρεµβάσεις σε όλο το
φάσµα των µορφών του καρκίνου για τον άνθρωπο. 

Συγκεκριµένα αυτό αναφέρεται σε δύο στόχους, στην ανά-
δειξη της αξίας της πρόληψης, της πρώιµης, έγκαιρης διάγνω-
σης και από την άλλη στην εξασφάλιση ενιαίας, ισότιµης,
επιστηµονικά τεκµηριωµένης και υψηλής ποιότητας παροχής
φροντίδας υγείας για τους πολίτες.

Οι στόχοι του προγράµµατος επιγραµµατικά -τους λέω γρή-
γορα- είναι: πρόληψη, έγκαιρη διάγνωση -να µειώσουµε, δηλαδή,
τους κινδύνους, στους οποίους είναι εκτεθειµένοι οι άνθρωποι,
που υπάρχει περίπτωση να πάθουν είτε καρκίνο µαστού είτε τρα-
χήλου της µήτρας ή άλλες µορφές καρκίνου- και η βελτίωση για
την αντιµετώπιση και η αύξηση του προσυµπτωµατικού ελέγχου.
Επίσης, θέλουµε να έχουµε καλύτερη ανταπόκριση από την πο-
λιτεία για να διαχειριστεί τη νόσο και να έχουµε µείωση της νο-
σηρότητας και της θνησιµότητας και, κυρίως, να βελτιώσουµε
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την ποιότητα των πασχόντων και την προώθησή τους στην κοι-
νωνία, στον εργασιακό χώρο και την κοινωνική τους επανένταξη.

Οι παρεµβάσεις που τρέχουν και αφορούν στα δύο συγκεκρι-
µένα σηµεία που λέτε, έχουν να κάνουν µε το Εθνικό Αρχείο Νε-
οπλασιών. Ήταν κάτι που έλειπε από τη χώρα µας. Ήταν κάτι που
έκανε όλους τους Έλληνες επιστήµονες, που συµµετείχαν σε
διεθνή συνέδρια, να ντρέπονται –λέω τη λέξη χωρίς να διστάσω-
γιατί δεν είχε η χώρα µας αξιόπιστα στατιστικά επιδηµιολογικά
δεδοµένα και στοιχεία, δηλαδή ποιος είναι ο αριθµός των πα-
σχόντων, ποιες είναι οι περιοχές, όπου ο καρκίνος µιας µορφής
ή ενός οργάνου έχει αυτήν την  παρουσία, αυτόν τον αριθµό,
αυτήν την αύξηση ή αν παρατηρείται και µείωση, έτσι ώστε η πο-
λιτεία να µπορεί να παρεµβαίνει.

Για όλους αυτούς τους λόγους, λοιπόν, το Εθνικό Αρχείο Νε-
οπλασιών ήδη ξεκίνησε. Χθες είχαµε µία συνάντηση και µία πο-
λύωρη εργασία στο Ζάππειο. Θέλαµε να σηµατοδοτήσουµε
ακριβώς την παρέµβαση αυτή από το Υπουργείο Υγείας. Εκεί συ-
ζητήθηκαν και τίθενται σε εφαρµογή οι πρώτες οδηγίες, τα πρω-
τόκολλα συνταγογράφησης αλλά και διάγνωσης των νόσων
δεκαέξι νοσολογικών οντοτήτων. Υπάρχουν εκατόν εξήντα τέτοια
θεραπευτικά πρωτόκολλα. Μέσα σ’ αυτά, βεβαίως, πρώτη θέση
κατέχουν τα ογκολογικά πρωτόκολλα συνταγογράφησης και διά-
γνωσης.

Άρα, όλα αυτά, σε συνδυασµό µε την οργάνωση σε κάθε νο-
σοκοµείο ογκολογικών επιτροπών και ογκολογικών συµβουλίων
ανά περιφέρεια σε ένα οργανωµένο δίκτυο –ήδη σε πενήντα
οκτώ νοσοκοµεία λειτουργούν αυτές οι ογκολογικές επιτροπές-
θα έχουµε µε επιστηµονικό τεκµηριωµένο τρόπο την καταγραφή
των περιστατικών του καρκίνου και, βεβαίως, θα διενεργείται και
ο επιδηµιολογικός έλεγχος µέσα από προσυµπτωµατικό έλεγχο,
που ήδη έχει ξεκινήσει µε τον καρκίνο του τραχήλου της µήτρας.
Τα επόµενα τρία χρόνια ο στόχος είναι να εξεταστούν πάνω από
ενάµισι εκατοµµύριο γυναίκες ηλικίας είκοσι πέντε ετών έως
οποιοδήποτε ηλικία και ήδη µέχρι τώρα έχουµε καταγράψει
ογδόντα χιλιάδες τέτοιες περιπτώσεις µε οργανωµένο τρόπο. Η
τεκµηρίωση τους γίνεται είτε από κέντρα του ΕΣΥ είτε από πα-
νεπιστηµιακά κέντρα, τα οποία είναι µέσα στο δίκτυο κι έχουν την
επίβλεψη αυτού του προγράµµατος. Κάτι παρόµοιο ξεκινάει και
για τον καρκίνο του τραχήλου της µήτρας, το οποίο από τις
αρχές του χρόνου θα προχωρήσει.

Κύριε Πρόεδρε,  στη δευτερολογία µου θα αναφερθώ και για
το τι ακριβώς ετοιµάζουµε και τι ακριβώς γίνεται για την πρό-
ληψη και έγκαιρη διάγνωση, αλλά και την αντιµετώπιση του καρ-
κίνου του µαστού, που είναι η δεύτερη αιτία θανάτου για τις
γυναίκες και που είναι ένας καρκίνος, που –όπως κι εσείς είπατε
στην αρχή- µπορεί να προβλεφθεί κι όχι µόνο να προβλεφθεί,
αλλά και εάν εκδηλωθεί, να είναι ιάσιµος αυτός ο καρκίνος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό. 

Παρακαλείται η ερωτώσα συνάδελφος κ. Έλενα Ράπτη να
λάβει το λόγο για δευτερολογία.

ΕΛΕΝΗ ΡΑΠΤΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Χαίροµαι ιδιαίτερα, κύριε Υπουργέ, που µε δική σας πρωτο-

βουλία δροµολογούνται δράσεις στο Υπουργείο Υγείας για το
θέµα αυτό. Είναι, άλλωστε, γνωστή η ευαισθησία σας σ’ αυτά τα
ζητήµατα.

Γνωρίζετε, βέβαια, πως ο καρκίνος του µαστού είναι µία κορφή
καρκίνου, η εµφάνιση της οποίας γίνεται όλο και συχνότερη τα
τελευταία χρόνια. Δεν χρειάζεται και ίσως να µην µπορώ να πε-
ριγράψω την τραγικότητα των στιγµών χιλιάδων γυναικών, που
διαπιστώνουν πως πάσχουν από καρκίνο του µαστού. Είναι, άλ-
λωστε αυτή η τραγικότητα και συχνότητα που µετέτρεψαν µία
αρρώστια σε ένα παγκόσµιο κίνηµα. 

Το ζήτηµα είναι πώς αντιµετωπίζουµε το θέµα του καρκίνου
του µαστού ως οργανωµένη πολιτεία: το εντάσσουµε σε µία ολι-
στική προσέγγιση για τον καρκίνο ή του δίνουµε µια διακριτή διά-
σταση σαν ένα θέµα µε ιδιαίτερες πτυχές, που χρειάζεται ειδικό
σχεδιασµό και αντιµετώπιση;

Άκουσα να λέτε πως υπάρχει ειδικό σχέδιο και για την πρό-
ληψη και για την αντιµετώπιση αλλά και για την υποστήριξη των
ασθενών.

Ο καρκίνος του µαστού, όµως, έχει ιδιαίτερα χαρακτηριστικά
και ο σχεδιασµός πρέπει να είναι πολύ συγκεκριµένος και στο-
χευµένος. 

Δεν θα έπρεπε, για παράδειγµα, κύριε Υπουργέ, να υπάρχει
µια εθνική εκστρατεία για το θέµα, να δώσουµε γνώση και ενη-
µέρωση σε κάθε άκρη της χώρας µε τηλεοπτικά σποτς, µε ειδικά
έντυπα, µαζί µε τους λογαριασµούς οργανισµών κοινής ωφε-
λείας, που εσχάτως χρησιµοποιούνται για την πληρωµή φόρων,
αλλά και µε πιο άµεσους τρόπους;

Θα µπορούσε ένα κλιµάκιο γιατρών να περιοδεύσει σε όλη τη
χώρα και να παράσχει συµβουλές, οδηγίες αυτοεξέτασης, αλλά
και κλινική εξέταση, ψηλάφηση σε όλες τις γυναίκες που το επι-
θυµούν. 

Είναι µια πρωτοβουλία που πήραµε στη Διεθνή Έκθεση Θεσ-
σαλονίκης, κύριε Υπουργέ, στο πλαίσιο µίας εθελοντικής ενότη-
τας για την υγεία και είχε εξαιρετική αποδοχή. Θεωρώ ότι
µπορούν να οργανωθούν προγράµµατα ενηµέρωσης, αλλά και
εξέτασης σε όλες τις µορφές, αρκεί να υπάρχει καλός σχεδια-
σµός. 

Θα µιλήσω τώρα για µία άλλη πρακτική κίνηση. Υπάρχουν ια-
τρεία µαστού σε όλες τις δηµόσιες δοµές υγείας; Γνωρίζω ότι
σε κάποιες υπάρχουν. Είναι αρκετά; Πόσα είναι; Λειτουργούν
επαρκώς; 

Θέλω, επίσης, να σας πω, έχοντας µία µακρά θητεία στο εθε-
λοντικό κίνηµα, πως θα µπορούσαµε να αξιοποιήσουµε και τις
εθελοντικές οργανώσεις. Πολλές έχουν µία ειδική δράση στο
θέµα. Πολλές άλλες έχουν το θέµα ενταγµένο στις γενικότερες
δράσεις τους. 

Πρόσφατα η Κοινωνική Οργάνωση «Αγάπη», της οποίας είµαι
ιδρυτικό µέλος, σε συνεργασία µε το «Άλµα Ζωής» και µε την το-
πική αυτοδιοίκηση, πραγµατοποίησε δράσεις στη Θεσσαλονίκη,
όπου είχε την ευκαιρία να δώσει τη δυνατότητα σε πάνω από εξα-
κόσιες γυναίκες σε µία µέρα να εξεταστούν από ειδικούς επιστή-
µονες, ειδικούς χειρουργούς µαστού και στη συνέχεια να
προβούν σε µαστογραφία από την κινητή µονάδα µαστογραφίας
του «Θεαγενείου». 

Συνεπώς πιστεύω ότι είναι σηµαντικό να εντάξουµε και τις εθε-
λοντικές οµάδες και τους συλλόγους σε ένα συνολικό σχέδιο
δράσης, για να ενηµερώσουµε την κοινωνία, για να κινητοποι-
ήσουµε όλες τις γυναίκες να προλάβουν τον καρκίνο του µαστού,
διότι οµολογείται από όλους ότι αν προλάβουµε σε αρχικό στά-
διο τον καρκίνο του µαστού, µπορούµε να τον νικήσουµε. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε την κ.

Ράπτη για τη θαυµαστή ανάπτυξη του θέµατος, η οποία µου θύ-
µισε, κύριε Υπουργέ, κάτι που είχα διαβάσει: ότι η ζωή δεν είναι
αριθµοί, αλλά ένας αριθµός αξίζει να τον σεβόµαστε και είναι ο
αριθµός που µετράει τον ανθρώπινο πόνο και την ανθρώπινη
ευαισθησία. Αυτό µου θύµισε η αγόρευση της κ. Ράπτη. 

Παρακαλείται ο κ. Μιχαήλ Τιµοσίδης, Υφυπουργός Υγείας και
Κοινωνικής Αλληλεγγύης, να λάβει το λόγο. 

ΜΙΧΑΗΛ ΤΙΜΟΣΙΔΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Θα συµφωνήσω µαζί σας, κύριε Πρόεδρε. Είναι
γνωστή η δράση της κ. Ράπτη. Παρά το νεαρό της ηλικίας της
οργανώθηκε όταν ξεκίνησε αυτήν την προσπάθεια µε τη συµµε-
τοχή της σε µία εθελοντική βάση, την οποία δεν άφησε όπως τη
βρήκε. Ξέρω ότι έπαιξε καθοριστικό, πρωταγωνιστικό ρόλο στο
να δηµιουργηθεί στη βόρειο Ελλάδα και ιδιαίτερα στη Θεσσαλο-
νίκη ένα εθελοντικό κίνηµα, το οποίο δεν απευθύνεται µόνο στην
οµάδα του πληθυσµού που έχει πρόβληµα υγείας και ιδιαίτερα
πρόβληµα καρκίνου, αλλά σε πάρα πολλά άλλα κοινωνικού χα-
ρακτήρα θέµατα και ζητήµατα. Είναι πάντοτε στην πρωτοπορία.
Εγώ θέλω να τη συγχαρώ και δεν κρύβω ότι θαυµάζω πραγµα-
τικά τον τρόπο και το πάθος µε τα οποία ανέπτυξε και αυτό το
θέµα. 

Κύριε Πρόεδρε, αγγίξατε επίσης κάτι πολύ ευαίσθητο, που το
υπηρέτησα τουλάχιστον τριάντα χρόνια, αν µετρώ µέχρι τώρα
σωστά. Μιλήσατε για τον ανθρώπινο πόνο. Έχετε δίκιο. Ξέρετε,
όταν έρχεται η ώρα να διοικήσεις, ξεχνάς καµµιά φορά ότι οποι-
αδήποτε απόφαση πάρεις, αυτή αφορά ανθρώπους. Αυτό αν συ-
νέβαινε στην υπόλοιπη Δηµόσια Διοίκηση, θα ήταν εγκληµατικό.
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Θα ήταν απαράδεκτο όµως, να συµβεί σε ένα Υπουργείο, όπως
είναι το Υπουργείο Υγείας, το οποίο αντιµετωπίζει καθηµερινά
τέτοιες περιπτώσεις ανθρώπινου πόνου, που προέρχονται από
την ανέχεια και από την ανηµποριά. Όταν, όµως, προέρχεται κυ-
ρίως από αρρώστια, τότε τα πράγµατα θέλουν ιδιαίτερη ευαι-
σθησία και θέλω έτσι να προσεγγίσω το ζήτηµα. 

Εγώ θέλω, όµως, να ξεκινήσω αισιόδοξα. Είναι αλήθεια –και
θα ξεκινήσω από την τελευταία φράση της κ. Ράπτη- ότι ο καρ-
κίνος του µαστού µπορεί να προβλεφθεί. Ακούστε, κύριε Πρό-
εδρε και κυρία συνάδελφε. Ο µαστογραφικός έλεγχος από µία
µελέτη που έγινε το 2008 µας δίνει τα εξής στοιχεία: ότι µπορεί
να µειώσει τη θνησιµότητα κατά 35%, αν προστεθεί ένας σωστός
προληπτικός, προσυµπτωµατικός έλεγχος. Αν ξεκινήσει δηλαδή,
µία γυναίκα, χωρίς να έχει το παραµικρό σύµπτωµα ή να ψηλα-
φίσει ή να πιάσει κάτι, να κάνει τακτικά έλεγχο –όπως είναι ξεκα-
θαρισµένο και γνωστό επιστηµονικά πότε και πώς πρέπει να
γίνεται ο έλεγχος- τότε καταλαβαίνετε ότι αυτό το ποσοστό του
35% πόσο πολύ αυξάνει. 

Επίσης, θα ήθελα να αναφέρω κάτι άλλο που δεν είναι θετικό.
Από στοιχεία που έχουµε –τα οποία δεν είναι επίσηµα, γιατί τώρα
ξεκινούµε µία σωστή διαδικασία, ώστε να έχουµε σωστά επιδη-
µιολογικά δεδοµένα- βλέπουµε ότι µόλις το 40% µε 50% των γυ-
ναικών στην καλύτερη περίπτωση κάνει κλινικό έλεγχο για το
µαστό. 

Δεν λέµε να φτάσει στη µαστογραφία, λέµε για κλινικό έλεγχο.
Λοιπόν, έχουµε πολύ δρόµο µπροστά µας. Και όσες απ’ αυτές
νοσήσουν από καρκίνο του µαστού, αντιµετωπίζουν πάρα πολύ
σοβαρές συνέπειες και στην επαγγελµατική αλλά κυρίως στην
κοινωνική τους ζωή. Άρα οι παρεµβάσεις µας πρέπει να είναι
ολοκληρωµένες. 

Προς αυτήν την κατεύθυνση ξεκίνησε το πρόγραµµα και θα
αρχίσει να λειτουργεί οργανωµένα τους πρώτους µήνες του
2012. Έπρεπε να σχεδιάσουµε, να δηµιουργήσουµε τα κέντρα
µαστού σε όλη τη χώρα. Ήδη στο Νοσοκοµείο «Έλενα Βενιζέ-
λου», που είναι ένα από τα πρωτοποριακά στον καρκίνο του µα-
στού, µε µία έκτακτη χρηµατοδότηση θα ξεκινήσει το πρότυπο
ιατρείο µαστού και η κλινική µαστού. Το ίδιο θα γίνει και στη βό-
ρεια Ελλάδα: θα ενισχυθούν εκεί οι υπάρχουσες µονάδες. Και µε
τη συνεργασία της τοπικής αυτοδιοίκησης, του ίδιου του Εθνικού
Συστήµατος Υγείας και των ασφαλιστικών ταµείων, θα προχωρή-
σουµε σε αυτό που τονίσατε ιδιαίτερα και στις κατευθυντήριες
οδηγίες που πρέπει να πάνε στους επιστήµονες –δηλαδή, αυτά
που έλεγα προηγουµένως, τα πρωτόκολλα συνταγογράφησης
και διάγνωσης- αλλά κυρίως στην καµπάνια ενηµέρωσης του κό-
σµου. 

Γιατί; Γιατί από την ενηµέρωση θα έχουµε θετικά αποτελέ-
σµατα εάν ευαισθητοποιηθεί, εάν µάθει η γυναίκα για τον καρ-
κίνο του µαστού. Το ξέρει, αλλά το ξεχνάει στην καθηµερινότητά
της. 

Πρέπει, λοιπόν, η παρέµβασή µας να είναι σταθερή, να είναι
συνεπής, να είναι µε απλό τρόπο αποτυπωµένη και να είναι µπρο-
στά στην καθηµερινή δραστηριότητα του πολίτη. Αυτό έχει να
κάνει, όπως επισηµάνατε, µε τους λογαριασµούς που παίρνουµε
για να πληρώσουµε το νερό ή τη ΔΕΗ, µε άλλα έγγραφα τα οποία
αποστέλλουµε, µε καµπάνιες µέσα από την τηλεόραση, αλλά κυ-
ρίως µέσα από την ενεργοποίηση και κινητοποίηση των εθελον-
τικών οργανώσεων και του ίδιου του απλού κόσµου. 

Είναι ευχάριστο, κύριε Πρόεδρε, ότι όποτε έγιναν πρωτοβου-
λίες είτε από την πλευρά του Υπουργείου οργανωµένα, είτε από
την πλευρά εθελοντικών οργανώσεων που αφορούσαν ιδιαίτερα
τον καρκίνο των γυναικών –όπως, είναι του µαστού και του τρα-
χήλου της µήτρας- υπήρξε ανταπόκριση και αυτό ήταν θετικό.
Είχαµε, δηλαδή, για ένα µικρό χρονικό διάστηµα µεγάλη προσέ-
λευση γυναικών που έρχονταν να κάνουν έγκαιρα τους ελέγχους
και τα τεστ που χρειάζονται. 

Έχετε, λοιπόν, δίκιο και το ξεκινήσαµε ήδη. Πρέπει, όµως, να
πω και κάτι θετικό για τη βόρεια Ελλάδα, κύριε Πρόεδρε. Ήδη
στο Θεαγένειο Νοσοκοµείο, όπως γνωρίζετε και το ξέρετε καλύ-
τερα από µένα, υπάρχει κινητή µονάδα. Ήδη στο Νοµό Θεσσα-

λονίκης και στο Νοµό Κοζάνης –και έχει προγραµµατιστεί µέχρι
το Φεβρουάριο και ίσως και το Μάρτιο σε πολλούς άλλους νο-
µούς της βόρειας Ελλάδας- γίνεται αυτός ο προληπτικός έλεγ-
χος µε τη µονάδα, η οποία επισκέπτεται επί τόπου τις περιοχές,
είτε είναι δηµοτικά διαµερίσµατα είτε είναι πόλεις. Μέχρι στιγµής
µέσα σε δεκαπέντε ηµέρες, από 31 Οκτωβρίου έως 14 Νοεµ-
βρίου εξετάστηκαν τετρακόσιες τριάντα επτά γυναίκες από ένα
συνεργείο µόνο και έγιναν διακόσιες εβδοµήντα µαστογραφίες
στους Νοµούς Θεσσαλονίκης και Κοζάνης. Αυτό θα γίνει και σε
άλλους νοµούς. 

Να πω επίσης ότι είναι σε εξέλιξη ο διαγωνισµός για την προ-
µήθεια του βιοϊατρικού τεχνολογικού εξοπλισµού, δηλαδή για
ψηφιακούς µαστογράφους και υπερήχους, διάσπαρτα σε όλη τη
χώρα, τα οποία θα είναι και τα σηµεία αναφοράς όπου θα οδη-
γούνται και θα φτάνουν τα πορίσµατα και τα αποτελέσµατα των
πρώτων εξετάσεων, που θα κάνουν γυναίκες σε πρώιµη διαδικα-
σία κι όχι αφού εκδηλώσουν τη νόσο. Εκεί αυτά τα αποτελέσµατα
θα εκτιµώνται από ειδικούς επιστήµονες. Χρειάζεται και εκεί, λοι-
πόν, να υπάρχει ένας ικανός αριθµός που να εξετάζει καθηµε-
ρινά, δηλαδή κάποιος που να βλέπει τη µαστογραφία ή το Τεστ
Παπανικολάου, για να υπάρχει το λιγότερο πιθανό λάθος στη
διάγνωσή του. Γίνεται µία καλή προσπάθεια προς αυτήν την κα-
τεύθυνση. 

Κύριε Πρόεδρε, εγώ θέλω να ευχαριστήσω όλες τις πτέρυγες
της Βουλής. Ιδιαίτερα δε, θέλω να ευχαριστήσω την κ. Ράπτη και
τη Νέα Δηµοκρατία αλλά και το Λαϊκό Ορθόδοξο Συναγερµό, το
ΣΥΡΙΖΑ και το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, γιατί όσες φορές
χρειάστηκε και συγκαλέσαµε συσκέψεις γι’ αυτά τα µεγάλα ζη-
τήµατα, ήταν εκεί και συνέβαλαν θετικά µε τις δικές τους προτά-
σεις, τις οποίες σε πολύ µεγάλο βαθµό υλοποιούµε και είµαστε
αποφασισµένοι να τις ακούσουµε και να τις κάνουµε πράξη. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Υπουργέ. Είστε Υπουργός, αλλά παραµένετε ιπ-
ποκράτειος και ασκληπιάδης! Το χαιρόµαστε αυτό, γιατί είναι η
πνευµατικότητα και η ψυχολογία για καλύτερη απόδοση σε αυτά
τα υπουργικά σας έργα. 

ΜΙΧΑΗΛ ΤΙΜΟΣΙΔΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεωρεία
παρακολουθούν τη συνεδρίασή µας, αφού προηγουµένως ξενα-
γήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ»
και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο ορ-
γάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, είκοσι επτά µαθητές και
µαθήτριες και τέσσερις εκπαιδευτικοί από το 1ο Επαγγελµατικό
Λύκειο Χαλκίδας. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουν διανεµηθεί τα Πρακτικά
των συνεδριάσεων της Τρίτης 4 Οκτωβρίου 2011, της Τετάρτης
5 Οκτωβρίου 2011, της Παρασκευής 7 Οκτωβρίου 2011, της Δευ-
τέρας 10 Οκτωβρίου 2011, της Τρίτης 11 Οκτωβρίου 2011 και
της Πέµπτης 13 Οκτωβρίου 2011 και ερωτάται το Σώµα αν τα επι-
κυρώνει. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς τα Πρακτικά

της Τρίτης 4 Οκτωβρίου 2011, της Τετάρτης 5 Οκτωβρίου 2011,
της Παρασκευής 7 Οκτωβρίου 2011, της Δευτέρας 10 Οκτω-
βρίου 2011, της Τρίτης 11 Οκτωβρίου 2011 και της Πέµπτης 13
Οκτωβρίου 2011 επικυρώθηκαν. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των
επικαίρων ερωτήσεων. 

Δέχεσθε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδρίαση; 
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 11.55’ λύεται η συνε-

δρίαση για τη Δευτέρα 28 Νοεµβρίου 2011 και ώρα 18.00’ µε αν-
τικείµενο εργασιών του Σώµατος κοινοβουλευτικό έλεγχο,
συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων. 
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